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Pan prezident Petr Pavel předává ve Valdštejnském sále  
Pražského hradu vyznamenání Mons. Josefu Suchárovi



Z DIÁŘE STAROSTKY

Čas letí jak splašený, máme po svát-
cích, a já doufám, že jste si Vánoce 
a příchod nového roku všichni patřičně 
užili. Zas přišla chvíle na můj pravidelný 
článek Z diáře starostky… a tentokrát 
v trochu jiném Kunvaldském poledníku. 

Důvodem je podání rezignace  
na tvorbu Kunvaldského poledníku 
paní Mgr. Monikou Jindrovou, doru-
čené na úřad městyse koncem října. 
Bylo to zřejmě reakcí na jednání zastupi-
telstva, na kterém jsem se již po několikáté  
dotázala, proč nemohu získávat náhled 
Poledníku před tiskem. Paní Mgr. Monika 
Jindrová mi podala vysvětlení, že nemají 
souhlasy autorů se zveřejněním textu 
před tiskem. Této odpovědi moc nerozu-
mím, protože mojí snahou bylo nahléd-
nout na podobu Kunvaldského poled-
níku, za který jako statutární zástupce 
městyse, který Poledník vydává a hradí 
jeho tisk, odpovídám, a ne jej někde zve-
řejňovat a jakkoliv s ním nakládat. Mohu 
se tedy domnívat, že došlo k nedorozu-
mění ze strany tzv. redakční rady. Náhled 
jsem chtěla z důvodů plné odpovědnosti 
za obsah. Jak můžete za něco odpovídat, 
když ani nevíte, za co tu odpovědnost 
máte mít? 

Každopádně výsledkem je jiný 
Poledník, toto číslo je z nedostatku 
času ještě v předešlém formátu, 
ale mohu Vás ujistit, že příští číslo 
- výroční 200 - již bude kompletně 
v novém kabátě. Samozřejmě bych  
si na takovou věc sama netroufla, 
takže jsem oslovila pár lidí, kteří mi 
s jeho tvorbou pomohou. Kunvaldský 
poledník tedy od tohoto čísla je pod 
mou plnou odpovědností a já doufám,  
že se podaří přinést kvalitní periodi-
kum, které bude zaznamenávat dění 
u nás v Kunvaldě. Ač se všem neza-

vděčíme, doufám, že se najdou tací,  
kteří tuto změnu přivítají.

Ale pojďme k tomu, co se u nás v obci 
dělo. Především vzpomenu na krás-
nou podzimní výstavu, která se poda-
řila. Svědčí o tom hojná účast nejen Vás 
kunvaláků, ale přišli i přespolní. Z vysta-
vovaných pohlednic na mě dýchl klid 
a pohoda. Stále nechápu, že dříve lidé 
toho moc neměli, a přesto se doká-
zali radovat, měli čas se scházet, ať už 
v neděli v kostele či při různých slavnos-
tech. Dnes máme auta, mobily, přesto 
máme málo času, abychom se zastavili 
a odpočinuli si a popovídali se sousedy.

Jistě jste si všimli „nového člena“, 
který nám roste před hasičárnou. 
Dlouho se uvažovalo o tom, že vysa-
díme vánoční strom, a tak, když už 
jsme mohli, jsme ho zasadili. Je pravda,  
že to vyhrál smrk stříbrný, ale dle 
návrhů tam také mohl být modřín  
či topol. Děkuji všem, kteří pomohli 
a přeji si, aby z něho za pár let byl 
mohutný, krásný a zdravý strom.

V listopadu jsme také měli milou 
povinnost, přivítat mezi námi nové 
občánky. Sešlo se jich celkem sedm 
a já moc děkuji všem, kteří přiložili ruku 
k dílu, aby se vítání podařilo. Jako sta-
rostka ještě jednou přeji novým občán-
kům hlavně hodně zdraví a ať se jim 
v Kunvaldě líbí.

Před první nedělí adventní je tradicí 
rozsvícení stromku před hasičárnou.  
To je spojené s vystoupením dětí, s jar-
markem a pohoštěním. Veškerá orga-
nizace celé akce je na bedrech kunvad-
ských dobrovolných hasičů. Já jim za to 
moc děkuji a velice si toho vážím, protože 
vím, kolik s tím mají práce. 

Již několik let je ale také zvykem, roz-
svěcet stromek u kapličky na dolním 
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Kunvaldě. Tuto akci si pod svou 
záštitu vzal spolek SouSedíme. Dle 
ohlasů se i tato akce vydařila. Nechť 
nám tedy stromy svítí po celou dobu 
až do Tří králů.

Abych také něco k tomu, co se děje 
na úřadě. Čekalo nás sestavování roz-
počtu na rok 2025, sice ho budeme 
schvalovat až po novém roce, je potřeba 
ho mít připravený. V příštím roce bychom 
konečně měli zhotovit cestu k novým 
parcelám za Štumpfovými, rádi bychom 
zahájili rekonstrukci v bývalém penzi-
onu - nyní Školní jídelně – což se týká  
1. a 2. patra. Máme vysoutěženou zakázku 
na opravu kanalizace u Kavků - naproti 
myslivecké klubovně. Tyto akce se neo-
bejdou bez dofinancování z našetřených 
peněz z minulých let, takže opět budeme 
hospodařit se schodkem. Bohužel tyto 
akce je nutné udělat, abychom se mohli 
soustředit na další věci. Vím, že se to neo-
bejde bez připomínek, ale ruku na srdce, 
když budeme čekat, nic tím nezískáme,  
ba naopak ztratíme. 

Co se dotkne nás všech je zvýšení 
poplatku za odpady. Bohužel, zvyšo-
vání poplatku za odpady se v budoucnu 
nevyhne žádná obec. Stát zvyšuje 
poplatek za uložení a od roku 2030 
už chce veškerý komunální odpad 
vozit do spaloven. Zda v roce 2030 
budeme vzorní třídiči, to si netroufám 
říci. V současné době vybrané poplatky 
za odpady od občanů pokryjí necelou 
polovinu nákladů spojených s likvidací 
a do budoucna bude likvidace odpadů 
čím dál dražší. Slyším z řad zastupitelů, 
že zvedat poplatek není vhodná cesta, 
ale zatím nikdo nepřišel s nějakým kon-
krétním jiným návrhem. Jestlipak tyto 
výkřiky nebudou jen populistická gesta, 
protože cena za likvidaci směsného 
odpadu stoupá a že by někdo vymys-
lel něco lepšího se mi ještě nedoneslo.

Plně si uvědomuji, že toto téma není 
nikterak oblíbené, ale nehodlám před 
problémy zavírat oči. Tím, že je nebudu 

řešit, se neztratí, ale budou v budoucnu 
velkým problémem. Většina zastupitelů 
si myslí, že je lepší zvyšovat po částech 
než pak zdvihnout třeba na dvojnáso-
bek. Odpady jsou tématem roku 2025, 
zda se podaří najít zlatou střední cestu, 
je však ve hvězdách.

Vážení a milí, a to vypadalo, že nena-
píšu ani slovo a koukejte, jak jsem 
se rozepsala. Abych z toho nakonec 
neměla román, tak bych závěrem chtěla 
poděkovat všem, kteří mi pomáhají. 
Našim zaměstnancům, Aleně za vedení 
účetnictví, Romanovi za ochotu vyře-
šit cokoliv, Láďovi a Honzovi za skvěle 
vykonanou práci, Marcele za krásné 
záhony a skvělou péči o rostliny. Děkuji 
za trpělivost, kterou se mnou máte,  
a i když si každý myslíme své, důležitý 
je výsledek.  A ten je vidět. 

Děkuji všem členům zastupitel-
stva, hlavně těm, kteří místo připra-
vených proslovů a prázdných řečí 
dokážou něco udělat a dotáhnout věci 
do konce. Jedněmi z nich jsou Petra 
a Eda. Můj poslední dík patří mís-
tostarostovi Pepovi, který se rozhodl 
podat rezignaci na post místostarosty  
ke konci roku. 

Celé dva roky byl mým rádcem, 
který mi předával zkušenosti a odka-
zoval na správné lidi, dával cenné rady 
a hlavně mě učil co a jak. Musím říci,  
že ten čas utekl hrozně rychle, mám 
pocit, že nic neumím, ale vím, že v pří-
padě nouze budu mít přítele na telefonu. 

Pepo, přeji Ti, aby sis užil zaslou-
žený důchod, konečně budeš mít čas 
na všechno, co jsi odkládal a sem tam 
se na nás nezapomeň přijít podívat, 
protože kontrola musí být.  

Vám všem přeji v novém roce 
hlavně zdraví, spokojenost a hodně 
času s rodinou a přáteli. Mnoho krás-
ných vzpomínek a za dva měsíce se 
s Vámi těším na přečtenou …

Daniela Bolečková
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Z jednání zastupitelstva 11. 11. 2024 

* Masarykova ZŠ a MŠ Kunvald – žádost  
o změnu závazných ukazatelů.

Zastupitelstvo se seznámilo se 
žádostí Masarykovy ZŠ a MŠ Kunvald 
o změnu závazných ukazatelů čerpání 
příspěvku na rok 2024 takto:
• z položky ZŠ ostatní do ZŠ opravy 

a údržba – 93.000,- Kč,
• ze ZŠ ostatní do ZŠ drobný dlouho-

dobý majetek – 21.000,- Kč,
• z MŠ ostatní do MŠ opravy a údržba 

– 14.000,- Kč,
• z MŠ dlouhodobý majetek do MŠ 

opravy a údržba – 16.000,- Kč.
Zastupitelstvo odsouhlasilo změnu 

závazných ukazatelů.

* Masarykova ZŠ a MŠ Kunvald – příspě-
vek z rozpočtu zřizovatele na rok 2024.

Starostka městyse seznámila pří-
tomné s informací Masarykovy ZŠ 
a MŠ Kunvald o čerpání finančních pro-
středků na provoz pro rok 2024, které 
byly poskytnuty škole z rozpočtu zřizo-
vatele. Celkem bude na účet zřizovatele 
převedena částka ve výši 310.000,- Kč. 
Nevyčerpané finanční prostředky budou 
převedeny na účet zřizovatele do konce 
roku 2024.

Zastupitelstvo po krátkém projed-
nání odsouhlasilo převod nevyčerpa-
ných finančních prostředků ve výši 
310.000,- Kč z příspěvku, který byl 
organizaci Masarykova ZŠ a MŠ Kun-
vald  poskytnut na provoz pro rok 2024.

* Rozpočtové opatření č. 7/2024.
Předseda finančního výboru Ing. Adam 

Vaško uvedl, že se jedná na straně příjmů 
o částku 6.200,- Kč a 3.792,- Kč, doúčtování 
dotací na hospodaření v obecních lesích.  
Na straně výdajů částka 310.000,- Kč, 

vratka nevyčerpaných finančních pro-
středků na provoz školy pro rok 2024. 
Dále o přesun finančních prostředků 
ve výši 105.000,- Kč z položky sil-
nice - stavby do jiných kapitol rozpočtu. 
Tyto prostředky budou použity na nákup 
drobného dlouhodobého majetku – 
nákup čelního zametacího kartáče k trak-
toru Kubota (25.000,- Kč), finanční 
pomoc obcím, které byly v září posti-
ženy povodní (80.000,- Kč). O částku 
319.992,- Kč byl pak snížen schodek 
hospodaření.

Zastupitelstvo po krátkém projed-
nání odsouhlasilo rozpočtové opatření 
č. 7/2024.

* Návrh zprávy o uplatňování územního 
plánu Kunvald.

Starostka městyse uvedla, že byla 
pověřena zastupitelstvem ke spo-
lupráci s Oddělením územního plá-
nování Městského úřadu Žamberk. 
Vedoucí tohoto oddělení zpracoval 
návrh zprávy o uplatňování územního 
plánu Kunvald za období 07/2020 – 
09/2024. Ten obsahuje vyhodnocení 
všech podstatných skutečností, které 
byly pořízeny v oblasti územního plá-
nování ve sledovaném období v kata-
strálním území Kunvald. Předkládá 
tedy zastupitelstvu návrh zprávy  
ke schválení.

Zastupitelstvo po krátkém projednání 
odsouhlasilo Zprávu o uplatňování územ-
ního plánu Kunvald za období 07/2020 - 
09/2024.    

* TextilEco – spolupráce při sběru textilu.
Starostka městyse podala infor-

maci o návrhu společnosti TextilEco,  
která spolupracuje s obcemi při sběru 
textilu k dalšímu využití. V případě zájmu 
obce o další spolupráci uvítají jednání 
v této záležitosti. S ohledem na proces 

INFORMACE PRO OBČANYI



3

sběru a třídění není možné nadále zajiš-
ťovat tento servis bezplatně. Navrhují 
zpoplatnění jednoho kontejneru část-
kou 5.000,- Kč za rok. Požádala zastu-
pitele, aby tento návrh zvážili, případně 
předložili své připomínky. Předpokládá,  
že v této věci je možno také jednat 
s jinou firmou, která se zabývá obdob-
nou recyklovatelnou složkou odpadu.  

Zastupitelstvo městyse vzalo infor-
mace k tomuto bodu na vědomí.

* Žádost Mysliveckého spolku Kun-
vald – prodloužení termínu vyúčtování 
dotace z rozpočtu městyse Kunvald.

Zastupitelstvo se seznámilo se žádostí 
Mysliveckého spolku Kunvald, z.s., o posu-
nutí termínu vyúčtování dotace z rozpočtu 
městyse Kunvald. Dotace byla spolkem 
požadována na pořízení dronu. Na tuto 
věc obdrželi rovněž dotaci z Pardubického 
kraje, která byla podmíněna poskytnutím 
dotace od obce. S ohledem na dodávku 
zařízení ve druhé polovině listopadu není 
jisté, zda budou moci podat vyúčtování 
ve stanoveném termínu do 30. 11. 2024. 
Z tohoto důvodu žádají o posunutí termínu 
pro doložení všech dokumentů potřebných 
k vyúčtování dotace.

Zastupitelstvo odsouhlasilo žádost 
Mysliveckého spolku Kunvald, z.s., 
o posunutí termínu vyúčtování dotace 
na 31. 12. 2024.

* Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci 
„Septik, dočišťovací filtr a kanalizace 
pro st. p. č. 711 k. ú. Kunvald“.

Předseda stavebního výboru pan 
Eduard Štumpf konstatoval, že v říjnu 
byla realizována stavba septiku, dočiš-
ťovacího filtru a kanalizace pro objekt 
Salaše. Akce byla dokončena a předána 
objednateli. V průběhu stavby došlo 
k některým méněpracím, které byly způ-
sobeny jiným uspořádáním jímek, jiným 
trasováním potrubí a menším objemem 
betonáže. Z tohoto důvodu je nutno 
schválit uzavření dodatku ke smlouvě 
o dílo se zhotovitelem. Výsledná částka 
méněprací činí 48.764,48 Kč.

Zastupitelstvo odsouhlasilo uzavření 
Dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo na akci 
„Septik, dočišťovací filtr a kanalizace pro 
st. p. č. 711 k. ú. Kunvald“ se zhotovite-
lem Zdeňkem Peichlem.

* Finanční pomoc vesnicím postiženým 
povodní – Bohdíkov a Velká Kraš.

Starostka městyse v této souvislosti 
uvedla, že jsme v zastupitelstvu jednali 
o poskytnutí finanční a materiální pomoci 
obcím, které v září postihla povodeň. 
Navrhuje poskytnutí finanční pomoci 
obcím Bohdíkov a Velká Kraš. Jednala se 
starosty obou obcí a oba uvítají finanční 
pomoc. Potřebným materiálem jsou 
dle jejich vyjádření dostatečně zajištění.  
Na doporučení místostarosty, aby 
vyčlenila určitou částku na tuto pomoc, 
byla z rozpočtu vyčleněna částka 
80.000,- Kč, kterou navrhuje rozdě-
lit rovným dílem pro obě postižené 
obce. Tedy 40.000,- Kč obci Bohdí-
kov a druhých 40.000,- Kč obci Velká 
Kraš. Finanční prostředky budou obcím 
poskytnuty na základě darovací smlouvy. 
Částka vyhrazená na finanční pomoc 
byla schválena v rozpočtové změně  
č. 7/2024.

Zastupitelstvo odsouhlasilo poskyt-
nutí finančního daru obcím Bohdíkov 
a Velká Kraš, každé ve výši 40.000,- Kč.

* Žádost spolku SouSedíme.
Zastupitelstvo se seznámilo s žádostí 

spolku SouSedíme o možnost připojení 
osvětlení vánočního stromku a betléma 
z veřejného osvětlení na dolním Kun-
valdě. Vlastní připojení provede odborná 
firma a úhradu nákladů s tím spojených 
zaplatí žadatel. Dále žádají o otevření 
kaple dne 29. 11. 2024 a pro výdej bet-
lémského světla dne 24. 12. 2024.

Starostka městyse uvedla, že k poža-
davkům spolku SouSedíme nemá námitky 
s podmínkou, aby napojení na systém 
veřejného osvětlení zajistila odborná firma. 
Provedení instalace odbornou firmou 
doloží žadatel na úřad městyse. Otevření 
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kapličky pro tyto akce je možné, ale v pří-
padě rozsvěcení vánočního stromku  
je dle jejího názoru plně dostačující,  
aby byly otevřeny hlavní vchodové dveře 
a kaple osvícena. Mříž v tomto pří-
padě může zůstat uzavřena, protože se 
jedná o venkovní akci, která je situována 
do prostoru v okolí kapličky.

Paní Petra Zářecká konstatovala, 
že kaplička slouží především k církev-
ním účelům, setkávání věřících a boho-
službám, ale ne ke komerčnímu vyu-
žití. K tomu slouží právě správa obce,  
která má dohled nad využitím objektu.

Zastupitelstvo odsouhlasilo žádost 
spolku SouSedíme o připojení osvětlení 
vánočního stromku a betléma z veřej-
ného osvětlení na dolním Kunvaldě 
na dobu do konce mandátu současného 
zastupitelstva, otevření hlavních dveří 
kaple dne 29. 11. 2024, pro výdej betlém-
ského světla dne 24. 12. 2024 od 10.30 
do 12.00 hodin.

* Různé:
-  Kunvaldský poledník.

Starostka městyse informovala 
o písemném oznámení redakční rady 
Kunvaldského poledníku o odstoupení 
k datu 31. 10. 2024. Příští číslo Kun-
valdského poledníku, které má uzávěrku 
10. 12. 2024, již bude zajišťovat úřad 
městyse. Případné články a příspěvky 
do zpravodaje je třeba zasílat na e-mail obce  
(obec@kunvald.info), nebo na e-mail sta-
rostky (starosta@kunvald.info).

Zastupitelstvo vzalo na vědomí infor-
maci o odstoupení redakční rady Kun-
valdského poledníku k datu 31. 10. 2024.

-  Odpady.
Starostka městyse v souvislosti s pro-

blematikou odpadů uvedla, že bude nutno 
upravit obecně závaznou vyhlášku, která 
řeší poplatky s tím související. Neustále 
stoupá cena za svoz odpadů, jejich likvi-
daci a uložení. Požádala zastupitele, zda 
by po skončení dnešního zasedání bylo 
možno tuto záležitost projednat na krátké 
pracovní schůzce.

-  Nadační fond „S námi je tu lépe“ – 
Orlickoústecká nemocnice.

Zastupitelstvo se seznámilo se zámě-
rem nadačního fondu Orlickoústecké 
nemocnice na nákup nového přístrojo-
vého vybavení, kterým je endoskopická 
věž. S ohledem na to, že tato nemocnice 
je naší spádovou, doporučuje paní sta-
rostka podpořit tento projekt. Projekt 
se týká roku 2025, proto je možno pří-
padnou finanční částku zohlednit v roz-
počtu příštího roku. Požádala zastupi-
tele o zvážení a jejich případné návrhy.

Zastupitelstvo vzalo informaci o vyhlá-
šení projektu nadačního fondu Orlickoús-
tecké nemocnice na vědomí. 

* Diskuze.
Pan V. K. se dotázal na možnost 

umístění svítidla veřejného osvětlení 
u rybochovného hospodářství v horní 
části obce. V tomto místě je sloup vrch-
ního elektrického vedení NN, zda by 
bylo možno osadit na něj světlo.

Ing. Josef Paďour odpověděl, že v horní 
části obce je veřejné osvětlení umístěno 
na sloupech vrchního elektrického vedení. 
Tedy v místech, kde jsou umístěna světla 
je pátý vodič, kterým se spínání osvětlení 
ovládá. Pokud na sloupu vrchního vedení, 
na který má být světlo umístěno je tento 
vodič, tak je možno světlo připojit. V pří-
padě, že tomu tak není, tak je třeba instalaci 
světla řešit jiným způsobem. Vlastní prove-
dení by bylo nejlépe konzultovat s firmou 
Elektro Jedlička, která nám služby souvise-
jící s veřejným osvětlením zajišťuje.

Ing. Adam Vaško požádal, aby tuto 
věc prověřil stavební výbor a navrhl pří-
padné řešení. 

O odpadech
Vážení občané, 
rok se s rokem sešel a bohužel 

opět zastupitelstvo přistoupilo k navý-
šení ceny za likvidaci odpadu o 100 Kč 
na občana. Co nás k tomu vedlo? 
V první řadě je to rozdíl mezi vybranou 
částkou za poplatky, která v letošním 
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roce činí 671 125 Kč a výdaji - ty činí 
ke konci října 1 144 868 Kč, poslední 
dva měsíce by nás měly tedy zhruba stát 
dalších 230 000 Kč. To tedy znamená, 
že o 700 000 Kč zaplatí městys více než 
na poplatcích vybere. To je pořádná hro-
mádka peněz, za kterou by se toho dalo 
hodně po Kunvaldu udělat. 

Co vlastně občan za poplatek za odpady 
„dostane“. 26 x svoz popelnic, 13 x svoz 
tříděného odpadu dům od domu, 19 x 
svoz bio odpadu, 2 x do roka svoz velkoob-
jemového a nebezpečného odpadu, vyvá-
žení velkoobjemových kontejnerů na tří-
děný odpad + svozový kalendář a pytle 
na odpady. Jen objetí svozových tras toli-
krát za rok stojí přes 700 000 Kč, což je 
už vlastně více než se vůbec na poplat-
cích vybere. Menší polovinu nás stojí likvi-
dace odpadů. Největší porci ceny za likvi-
daci odpadu ukrojí komunální odpad. Stát 
se snaží o regulaci odpadu tak, že každo-
ročně snižuje množství uloženého odpadu 
se slevou na občana. 

V letošním roce tedy Kunvald může 
odvézt a zlikvidovat při počtu 941 
občanů a množství 0,170 t/osobu, to je 
dohromady 159,970 tun komunálního 
odpadu za cenu 500 Kč/t. Každá další 
tuna stojí již 1250 Kč. Do tohoto množ-
ství se počítá nejen odpad z popelnic, 
ale i velkoobjemový odpad a odpad 
hřbitovní. K 31. 10. 2024 bylo vyve-
zeno 137 tun odpadu z popelnic. Když 
zprůměrujeme svozy, bude za listopad 
a prosinec odvezeno dalších 30 tun 
komunálního odpadu z domácností. 
Plus zhruba dalších 30 tun velkoobje-
mového a hřbitovního odpadu, které 
se nashromáždily za rok. To je více než  
37 tun nad státem stanovený limit. 
A tak bych mohl pokračovat dál a dál. 

Co tedy udělat pro to, aby se nám 
poplatky nemusely zvyšovat? Každý 

musí začít u sebe. Nejlepší odpad je 
ten, který vůbec nevznikne nebo se 
nemusí odvážet. Když začnu u bio 
odpadu, jsme na vesnici, většina z nás 
má zahradu, obec rozdala desítky kom-
postérů, nemohli bychom bio odpad 
kompostovat na svých zahradách, 
než jím plnit popelnice na bio odpad 
a popelnice na komunální odpad? 
Množství bio odpadu v komunálním 
odpadu totiž tvoří téměř 30 %. Kdyby 
se nám toto podařilo jsme na úspoře 
kolem 200 000 Kč ročně. Další obrov-
ské množství tvoří jednorázové odpady 
od potravin. Je nutné kupovat salámy 
a sýry v plastových baleních po 100 g 
nebo podpořit místní obchodníky 
a koupit krájený salám nebo sýr zaba-
lený přímo na pultě? Je to sice gram ke 
gramu, ale ve finále jsou to tuny.  Další 
alternativou pro příští roky je snížení 
objemu a četnosti svozu popelnic.

V současnosti má většina domác-
ností popelnici o objemu 240 l, pokud 
bychom se dokázali shodnout na tom, 
že pro domácnosti budou pořízeny 
popelnice o objemu 120 l a bude 
na výběr z četností svozu 1x nebo 2x 
do měsíce také by došlo k úspoře.  A tak 
bych mohl pokračovat dál, příští rok  
se na obci zaměříme na zlepšení infor-
movanosti o odpadech, abyste věděli, 
jak si vedeme a jak snižujeme množství 
vyprodukovaného odpadu. 

Prosím Vás, všechny občany, pře-
mýšlejte o tom, co kupujete, aby vznikalo  
co nejméně odpadu, odpad co nejvíce 
třiďte, bio odpad v maximální míře kom-
postujte. A místní živnostníky žádám, 
odpad ze svého podnikání likvidujte 
dle zákona ve své režii a nepřidávali jej 
do obecního svozu.

Eduard Štumpf
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Dobrý den ze školičky
Podzimní a předvánoční čas nám 

rychle utekl. Aby také ne! Přinesl 
nám hodně nových zážitků, pozná-
vání a zábavy. Jen co začaly padat 
první kaštany, popadli jsme kbelíky 
a tašky a pilně sbírali, aby měla zvířátka 
v zimě co baštit. A musíme se pochlu-
bit - povedlo se nám postupně odno-
sit z vycházek 111 kg kaštanů! Dobrou 
chuť, zvířátka!

Na naší školičkové zahradě jsme 
pak pilně hrabali listí, byla ho tááákhle 
velká hromada. O podzimních prázdni-
nách, když nám nevařily paní kuchařky 
ve školní jídelně, se z nás stali malí 
kuchtíci. Mazali jsme rohlíky sýrem, 
palačinky marmeládou a krájeli krásně 
oranžovou dýni na polévku. Jak nám 
všem chutnalo! To by mamky kou-
kaly, co všechno umíme a zvládneme. 
Třeba bychom mohli s něčím pomá-
hat i doma…

Zatančili jsme si s paní učitelkou 
v taneční školičce a také jsme chodili 
do divadla. Starší kamarádi ze Žabiček 
jezdili autobusem do opravdového diva-
dla v Žamberku a všichni jsme se hodně 
smáli a trochu báli u pohádek v „divadle“, 
které za námi přijelo až k nám do školky.

Přivítali jsme Martina, i když nepřijel 
na bílém koni, předškoláci s paní učitel-
kou zazpívali u stromečku před hasičár-
nou a už tu byl Mikuláš s andílky a čerty. 
Zastavil se u nás ve školce na své 
pouti světem, pochválil nás za pís-
ničky a básničky a odměnil dobrotami.  
Ti nejstatečnější kamarádi ze Žabiček 
i ze Sluníček podrbali čerta na zádech. 
Celý se ošíval, protože prý měl kožich 
plný blech!

Konečně nastalo to pravé těšení 
na Vánoce. Nejdříve pozvala Sluníčka 
své mamky i taťky na společné tvoření 

Co  je  nového  ve  školní  družině
Podzim rychle utekl a s ním skon-

čily typicky podzimní aktivity, jako napří-
klad: Dýňový týden, Dýňohraní v kostele, 
návštěva u zahrádkářky a také tradiční 
podzimní tvoření ve družině.

Spolu se zimou nám začalo druhé 
krásné období, které má též velmi bohatý 
program. První akcí bylo odpoledne plné 
andělíčků, dále za námi do družiny přišla 
cukrářka Sára Jedličková, s paní Gregušo-
vou jsme zpívali v kostele vánoční koledy, 
při vánoční besídce jsme odlili vosk, hodili 
pantoflí a rozkrojili jablíčka. Z pytle vytahali 
spoustu dárků a s nadílkou jsme nezapo-
mněli ani na zvířátka v lese.

Rozloučili jsme se se starým rokem, 
popřáli si zdraví, štěstí, toleranci a trpělivost.

Je leden a začíná nový rok 2025. 
Budeme zase skládat puzzle, recitovat, 
čeká nás Country mejdan, setkání s mys-
livcem a spoustu dalších zajímavostí.  
Ať je tento rok plný radosti, vzájemné 
spokojenosti a splněných přání.

Irena Vagnerová

Čerti přišli do nebe – foto Irena Vagnerová

Cukrářka v družině – foto Irena Vagnerová

ČÍM ŽIJE NAŠE KUNVALDSKÁ ŠKOLA...
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Slovo ředitelky školy
Vážení čtenáři,
i podzim, jako ostatní období škol-

ního roku, byl nabitý aktivitami, které mají 
dětem učivo a poznání zpestřit, přiblížit, 
upevnit,… o tom píší dále moji kole-
gové. Škola se postupně proměňuje. Uči-
telé používají nové metody učení, zařa-
zují do výuky nové prvky. Kladný ohlas 
u rodičů měly i nedávné triády (schůzky 
rodič – dítě – učitel), při kterých děti 
samy hodnotily své pokroky a úspěchy 
ve vzdělávání. Organizačně byly triády pro 
všechny zúčastněné poměrně náročné. 
Velice děkuji rodičům i učitelům za jejich 
aktivitu a vstřícnost a také za poskytnu-
tou zpětnou vazbu. Je to důkaz, že jsme 
se vydali správným směrem.

Po delší odmlce jsme také oživili náš 
projekt Těšíme se na Vánoce a připravili pro 
veřejnost vánoční besídku. Z organizačních 
důvodů jsme ji museli přesunout na čtvrtek 
19. 12. – v minulém čísle Poledníku bylo 
avizováno 18. 12., omlouvám se tedy těm, 
kteří s tímto datem počítali. Věřím, že jsme 
Vás i přesto v předvánočním čase potěšili. 
(Vzhledem k uzávěrce Poledníku mohu jen 
doufat, že se vše seběhlo tak, jak mělo). 

A co nás čeká v druhé polovině 
školního roku? Opět spousta zajíma-
vých aktivit pro žáky, ale také pro rodiče 
a veřejnost. Největší akcí budou pravdě-
podobně oslavy 95 let školy, které plá-
nujeme na sobotu 31. 5. 2025. Zveme 
tedy už nyní všechny bývalé žáky, učitele 
i nepedagogické pracovníky na zahradní 
slavnost, kde můžete zavzpomínat 
na chvíle prožité v kunvaldské škole 
a setkat se se svými spolužáky, kama-
rády, možná i učiteli. 

Další velkou akcí, kterou uskuteč-
níme během hlavních školních prázd-
nin, je dlouho plánovaná rekonstrukce 
odborné učebny fyziky a chemie. Poda-
řilo se nám získat dotaci z programu 
IROP, díky níž zrekonstruujeme nejen 
podlahu v této učebně, ale také v učebně 
informatiky a pořídíme do obou učeben 
vybavení. Protože podmínkou pro obdr-

vánočních svícínků. Ve třídě to moc 
hezky vánočně zavonělo, všichni si vyrá-
bění i povídání pěkně užili a odnášeli 
si krásně ozdobené svícínky. A hned 
druhý den se ve třídě Žabiček rozezněly 
písničky z muzikálu „Vánoce u skřítků“. 
Všem maminkám, tatínkům, babičkám 
i dědečkům, kteří se přišli na vystou-
pení podívat, se to moc líbilo. Na gene-
rálku muzikálu pozvali kamarádi ze Žabi-
ček paní ředitelku, malá Sluníčka s paní 
učitelkou, paní kuchařku a nezapomněli 
ani na své starší kamarády - školáky  
z 1.třídy a jejich paní učitelku. 

V posledním týdnu před prázdni-
nami jsme si zazpívali u stromečku 
na vánoční besídce, rozbalili si dárečky 
a potěšili se s novými hračkami, kníž-
kami a vším ostatním, co potřebujeme 
na naše tvoření a vyrábění. Děkujeme, 
Ježíšku!

Zazvonil zvonec a povídání je konec. 
Tak ahoj a ať máte hodně kamarádů 
a nikdo a nic vás nezlobí!

Věra Rousová

Vánoční tvoření ve školičce – foto poskytla MŠ Kunvald

Vánoce ve školičce – foto poskytla MŠ Kunvald
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SFÉRA Pardubice a PLANETA 
Hlinsko

MAS ORLICKO, z.s. vyhlásilo 
výzvu Podpora mobility škol Pardu-
bického kraje do vzdělávacích center: 
Vzdělávací centrum SFÉRA Pardu-
bice a Vzdělávací centrum Planeta 
Hlinsko. Příspěvek bylo možné využít 
na autobusovou mobilitu dětí a žáků  
za účelem návštěvy vzdělávacích 
center. Žáci 2. stupně si vybrali pro-
gramy v Pardubicích, žáci 1. stupně 
se vydali do Hlinska.

Vzdělávací centrum SFÉRA   
a Gočárova galerie v Automa-
tických mlýnech 

Vyjeli jsme z Kunvaldu autobusem. 
Po dlouhé cestě jsme dorazili ke SFÉŘE. 
(Cesta byla dost dlouhá kvůli napada-
nému sněhu.) Uvnitř centra jsme si ulo-
žili věci do skříněk, které byly průhledné.  
Pak jsme šli po docela dlouhých scho-
dech nahoru, kde jsme se rozdě-
lili do dvou skupin. Jedna skupina šla 
na „Textil“ a druhá skupina šla na pro-
gram „Na vlnách s Panasonicem“. 

Já jsem šla na textil. Zkoumali jsme 
trička a různé látky. Bylo to dost zajímavé, 
dozvěděla jsem se hromadu nových věcí. 

Bádání v kroužku – foto poskytla ZŠ Kunvald

žení dotace je bezbariérovost školy, 
z vlastních prostředků jsme zakoupili 
schodolez. Naše škola je tak již nyní bez-
bariérově přístupná - bezbariérový pří-
stup ke škole již máme díky iniciativě 
Městysu Kunvald, který před dvěma 
lety zpevnil přístupovou cestu na školní 
zahradě, takže nás tato položka již 
v projektu finančně nezatěžuje a peníze 
z dotace je možné využít na vybavení 
učeben. Zbývá tedy „pouze“ vybudovat 
bezbariérové WC (je součástí projektu). 
V září se tedy naši žáci i učitelé mohou 
těšit na dvě nové odborné učebny. 

Před námi je spousta práce. 
Nezbývá než si přát, aby se vše poda-
řilo. K tomu je třeba pevné zdraví, 
hodně optimismu a spousta dobrých, 
vstřícných a přejících lidí. 

Do nového roku toto přeji Vám všem. 

Mgr. Klára Kodytková

Kroužek Veselá věda
Od října na základní škole funguje 

nově otevřený kroužek Veselé vědy. 
Kroužek je pro žáky prvního stupně 
a probíhá v místě staré školní jídelny 
vždy 1 x za 14 dní. S malými bada-
teli jsme stihli v úvodní hodině nasta-
vit pravidla kroužku, poznat laboratorní 

nádobí, ale vyzkoušet si i hrátky s tímto 
nádobím a obarvenou vodou. 

Při dalším bádání kolem svátku 
oslav Halloweenu jsme vytvořili faleš-
nou krev, která se ale hodně podobala 
té opravdové. Na třetím setkání jsme 
vyráběli slizy různých barev a struktur. 

Před Vánoci nás čeká tvoření spojené 
s tímto předvánočním časem. Znamená 
to zapojení badatelského smyslu, jako  
je čich, ale i odpovědi, jestli plave pome-
ranč s kůrou, nebo bez ní? Děkujeme 
paní ředitelce ZŠ za možnost otevření 
nového badatelského kroužku. Děti jsou 
nadšené, a to je to hlavní. 

Ing. Michaela Kreisingerová
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Třeba to, jak se vytváří příze a jak se zís-
kává bavlna – no prostě toho bylo hodně, 
i když se to nezdálo. Pak jsme si šli zkusit 
háčkování, pletení a taky jsme si zkusili 
různé druhy šicích strojů.  

Natálie Vagnerová (6. ročník) 

… a my s druhou skupinou vyrazili 
na zvukové vlny. Bylo to hodně zajímavé 
a zábavné. Poslouchali jsme různé zvuky, 
které jsme měli rozpoznat – zvuky pralesa 
nebo padání kamení. Pak jsme si ukazo-
vali, jak se zvuk pohybuje, jak se postupně 
přenáší, jaké jsou jednotky zvuku, ale i to,  
že zvuk nemusíme vnímat jen ušima.

Vít Vrba (7. ročník), Antonín Mertlík  
(7. ročník)

Po skončení programu ve SFÉŘE 
jsme šli do galerie. Tam jsme si pro-
hlédli obrazy jedné výstavy. Pak jsme 
si sedli a každý si měl představit 
nějaké místo, které má rád. A potom 
jsme znovu ve skupinkách po pěti dali 
tyto představy dohromady a společně 
na jeden papír vytvořili koláž a dokreslili, 
co bylo třeba. Když prohlídka skončila,  
šli jsme k obchodnímu centru, a měli 
jsme rozchod. Mohli jsme si koupit 
oběd anebo nějakou drobnost. Pak jsme 
se sešli a šli jsme čekat na autobus a jeli 
jsme zpět do Kunvaldu. 

Ludmila Matyášová (7. ročník)

Vánoční Betlém v Hlinsku a vzdě-
lávací centrum PLANETA Hlinsko 

Využili jsme společný program Vzdě-
lávacího centra Planeta Hlinsko a Muzea 
v přírodě Vysočina. Nejdříve jsme se jeli 
podívat na vánoční betlém. Společně 
jsme procházeli památkovou rezervací 
Betlém Hlinsko mezi roubenkami, kde 
jsme si připomněli začínající adventní 
čas a vánoční obyčeje z dob minulých. 
V doprovodu průvodkyně jsme měli 
možnost prohlédnout si kromě obyt-

Foto k básni Zimní večer - poskytla ZŠ Kunvald

ných světnic, ve kterých lidé dříve žili, 
i řemeslnické dílny.

Poté jsme se přesunuli do vzděláva-
cího centra Planeta Hlinsko. Program 
byl zaměřen na poznávání jednotlivých 
sfér planety Země. Byla to jedinečná pří-
ležitost dozvědět se v rámci komentova-
ných prohlídek o procesech a úkazech, 
které se odehrávají na planetě Zemi.

Děti si vytvořily díky interaktivitě 
svoje osobní zážitky a nezapomněli 
si zakoupit věcné památkové předměty.

Zdeňka Papáčková

Práce žáků školy
v hodinách českého jazyka se starší 

žáci pokoušejí o literární tvorbu. Postupně 
se s Vámi budeme dělit o jejich výtvory. 
Tentokrát se pustili do poezie. A jak 
to dopadlo? Posuďte sami. 

(Přiložené obrázky jsou vygenerované umělou inteligencí.)

Zimní večer
Lucie Příhodová (8. ročník)
Tichá noc se vločkou třpytí, 
v noci okna tiše svítí.
U večeře děda sedí, 
pod talířem na šupinu hledí.
Voda v zimě zamrzá, 
tvář větrem omrzá.
Na kluzišti dětí plno, 
je jich tam snad celé hejno.

U večeře kapr tleská, 
na obloze hvězda lesklá.
Pod stromečkem dárky, 
děti, jsou tu svátky!
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Obrázek k básni Kočky - poskytla ZŠ Kunvald

Mikulášská nadílka
Ve čtvrtek 5. 12. 2024 naši školu 

navštívil Mikuláš s anděly, ale i s čerty. 
Přestrojení se zhostili jako i minulý rok 
žáci 8. a 9. ročníku. Letos jsme měli jed-
noho Mikuláše se třemi anděly a pěti čerty. 
Skupina nejdříve navštívila žáky z prvního 
ročníku, kde se ukázalo, že všechny děti 
z první třídy jsou opravdu hodné .Potvrdila 

to i paní učitelka, a proto všichni dostali 
sladkou nadílku. 

Ve druhém a třetím ročníku to bylo 
malinko horší a pár hříšníků si čerti museli 
odnést. Hříšníci však slíbili čertům, že se 
polepší, a tak je nakonec propustili z pytle 
ven. Ve druhém a třetím ročníku se také 
rozdávala sladká odměna v podobě kap-
sičky a perníku. 

Mikuláš s anděly a čerty navštívili i další 
ročníky, kde ale s vyšším ročníkem hříš-
níků bohužel přibývalo. Čerti si je ozna-
čili, aby věděli, koho mají vzít do pytle  
a do pekla. Zpívání a recitace básniček 
ovšem nechyběla v žádném z ročníků. 

Děkujeme za spolupráci školní jídelně, 
ale i paní starostce. Bez Vás by se vše 
těžko realizovalo.  

Ing. Michaela Kreisingerová

Vánoční trhy v Drážďanech
V prvním prosincovém týdnu jeli někteří 

žáci 8. a 9. třídy na poznávací exkurzi 
do Drážďan. Hlavním cílem bylo seznámit 
se s turistickými památkami tohoto krás-
ného města, navštívit Vánoční trhy s dlou-
hou historií a vyzkoušet si již osvojené 
schopnosti cizojazyčné komunikace.

Po vydařené cestě vlakem jsme 
vystoupili do deště, který nás však 
nezastavil a vydali jsme se na prohlídku 
Kostela Panny Marie, který nás napro-
sto uchvátil svou vnitřní i vnější archi-
tektonickou impozantností. Po pro-
hlídce kostela a krátkém referátu o něm 

Mikuláš – foto poskytla ZŠ Kunvald

Kočky a zimní vločky
Tereza Šlesingerová (8. ročník)
Z nebe padají bílé vločky,
to potvrdí i vaše kočky.
Samy se zimy bojí, 
proto uvnitř poléhají.
Kočky vločky nemusí,
proto se doma usuší.

Ty kočky naše lásky jsou,
ale vločky nám sem donesou.
Teplou srst na sobě nosí,
bundu totiž neunosí.

Rampouch potom olíznou,
ale na poli pak uvíznou.
Vločky všude na poli,
kočky se v nich radují.
Poté ale vzlykají, 
že je packy pálejí.

Pálejí je packy zimou, 
do dek páníčci je zavinou.
Poté kapky vody pijí, 
i přesto se vloček bojí.
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jsme se vydali na dlouhou cestu po 
schodech až do samotné kopule kos-
tela. Odtud byl obdivuhodný výhled 
na celé město. Většina odvážných žáků 
si tento výhled s radostí dopřávala 
i v mírném dešti. 

Z Frauenkirche (kostel Panny 
Marie) jsme se vydali podél největšího 
porcelánového nástěnného obrazu 
na světě (Knížecí průvod) až k dráž-
ďanskému zámku, ve kterém byly 
středověké řemeslné trhy s historic-
kou atmosférou. Trhy jsme si prošli 
a vyrazili jsme se ohřát do nedale-
kého nákupního centra. Po cestě jsme 
se zastavili u unikátní budovy opery 
(Semperova opera) a krátce se podí-
vali na opravu barokního paláce Zwin-
ger. Když přestalo pršet, vyrazili jsme 
na další část prohlídky po památkách 
– Brühlova terasa přezdívaná jako 
„balkón Evropy“, Drážďanská kated-
rála – jedna z největších církevních 
staveb v Sasku, a prošli jsme další 
známou ulici, která nabízela vánoční 
stánky se svým kouzlem. 

Drážďany – foto poskytla ZŠ Kunvald  

Nakonec jsme strávili hodinu skvě-
lou komunikační hrou na nejznáměj-
ších trzích v Drážďanech - Striezelmarkt. 
Žáci měli 10 úkolů, které vyžadovaly ang-
lickou či německou konverzaci s cizími 
lidmi. Všichni to bravurně zvládli! To bylo 
skvělé pro jejich seberozvoj a sebevě-
domí. Myslím si, že jednodenní výlet 
do Drážďan byl pro žáky obohacující 
a nezapomenutelný zážitek. 

Bc. Anna Kopecká

ZELENÝ SLOUPEK

Spolek ochránců přírody Eden.
Náš spolek zakládá na rozhraní 

Pastvin a Lišnice, naučný areál Eden,  
se zaměřením na včelaření a botaniku.

Toto místo má sloužit hlavně 
dětem, které navštěvují kroužky v Kun-
valdu a budoucím malým včelařům 
z plánovaného včelařského kroužku, 
který bude pod vedením ochránců pří-
rody z Edenu. Dále ho bude využívat 
zahrádkářský, myslivecký, hasičský 
a pionýrský kroužek. V případě zájmu 
ZŠ, MŠ Kunvald nebo další základní 
školy z blízkého okolí. 

I jim bude umožněno využívat pro-
story nově vznikajícího areálu Eden.

Ptáte se proč není budován areál Eden 
v Kunvaldu? Odpověď je jednoduchá.

Na Záhorách v obci Kunvald v údolí 
Záhorského potoka byl učiněn pokus 
zbudovat naučný areál se zaměře-
ním na botaniku a včelaření už v roce 
2019 na pronajatém pozemku. I když 
se areál nějakou dobu chystal a maji-
telé pozemku vycházeli projektu vstříc,  
tak nastaly při budování nepřekonatelné 
komplikace s Agenturou na ochranu 
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přírody: Kvůli té byl projekt zastaven 
a nyní budeme vše postupně ze Záhor 
přesunovat do Areálu Eden.

Druhým důvodem, proč není areál 
Eden v Kunvaldu je ten, že zde nemáme 
vlastní pozemek, na kterém by areál 
mohl vzniknout. Zatímco na rozhraní 
Pastvin a Líšnice vhodný pozemek 
pro vznik areálu byl. A tak se tam tedy 
buduje.

Plány v příštím roce jsou:
- Tak jako minulý rok se zapojit do akce 
Ukliďme svět, která bude probíhat  
na konci března.
- Tak jako minulé dva roky budeme 
pořádat akci Den otevřených úlů, 
kterou pořádáme na stanovišti PSD 
(Petrovické Sací Divize) v Českých Pet-
rovicích. Datum této akce ještě není 
stanoven.
- Mezi červencem a srpnem máme 
v plánu uspořádat první akci v nově 
vznikajícím areálu Eden. Na této akci 
by se návštěvníci a příznivci areálu měli 
seznámit s tím, co už v areálu je a co vše 
se v něm ještě plánuje.
- Dále pak podle potřeby budeme 
nápomocni na akcích našich kunvald-
ských spolků.

Do dalšího roku bychom chtěli 
naším kamarádům, členům, přáte-
lům, příznivcům a sousedům popřát 
hodně štěstí, zdraví a sil v nadcháze-
jícím roce 2025.

Dále bychom touto cestou chtěli 
poděkovat všem, kdo se na realizaci 
projektu Eden podíleli. A to příbuzným, 
kteří se bez nároku na finanční odměnu 
vzdali pozemku, na němž areál Eden 
vzniká. Jmenovitě:

Václavu a Dagmar Poláčkovým,  
Jiřímu a Miroslavu Křenovým, Lence 
Halbrštátové a Jiřímu Dostálkovi.

Dále děkujeme naším členům man-
želům Jiřímu a Erice Mihulkovým, jež 
do areálu věnovali maringotku, a ta se stala 
prozatímním srdcem Edenu. Eden

Dík patří i těm, kdo bez nároku  
na odměnu přiložil ruku k dílu, a to:

Václavu Poláčkovi z Pastvin, Daně 
a Pavlu Prachařovým, Jiřímu Mihulkovi 
staršímu, Jiřímu Mihulkovi mladšímu 
za zapůjčení techniky, Jiřímu Bryndzovi 
za dovoz maringotky, Pepíkovi Toma-
novi za zapůjčení deštníků a také

Petru Vymetálkovi: Bez jeho pomoci 
bychom nevěděli, kde se hranice, 
tedy začátek a konec Ráje = (Edenu) 
nachází. A dalším, kteří svým přičiněním 
pomohli realizovat tento projekt. Děkuji 
i Městysu Kunvald za to, že nám z dotač-
ního programu přiznal 10 000 Kč: Tyto 
finance byly použity na pořízení značné 
části oplocení Edenu. Všichni vyjmeno-
vaní přiložili svou ruku k dílu bez nároku 
na finanční odměnu, za to jim patří 
opravdu velký dík.

Všem vám mockrát děkuji za to,  
že jste se zapojili a pomáháte tento 
smysluplný projekt přivést k životu. 
Pokud by měl někdo zájem se na reali-
zaci projektu podílet, ať už materiálně, 
finančně či přiložením ruky k dílu, tak se 
nám prosím laskavě ozvěte na telefonní 
číslo – 737 475 068.

Sepsal: Zakládající předseda ČSOP 
Eden

Mistr Jiří Prachař
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Vítání občánků - foto poskytl Úřad městyse Kunvald

Vítání občánků
V městysu Kunvald se 23. listo-

padu uskutečnilo slavnostní vítání 
občánků, jedno z nejmilejších setkání. 
Tato významná událost, organizovaná 
vedením městyse je příležitostí přivítat 
nové nejmladší občánky a symbolicky 
je uvést do života obce.

Událost se uskutečnila v místní soko-
lovně, která byla pro tuto příležitost slav-
nostně vyzdobena. Starostka pronesla 
úvodní řeč, v níž popřála novorozeným 
dětem i jejich rodičům zdraví i štěstí. 
Součástí obřadu bylo také vystoupení 
Leničky Vymetálkové s písní a básnič-
kou, které přispělo k příjemné atmosféře 
a vykouzlilo úsměv na tváři přítomných.

Rodiče po podpisu do knihy obdrželi 
pamětní listy, maminky květinu a novo-
rozené děti svou knížku k zaznamenávání 
svých prvních momentů v životě spolu 
s poukázkou do Dětského světa v Žam-
berku. Také nechybělo fotografování 
miminek v kolébce, o které se postarala 
Eliška Vágnerová.

Každý nově přivítaný občánek je 
příslibem naděje a budoucího rozvoje 
městyse. Tento milý obřad zůstává 
nejen krásnou tradicí, ale také důka-
zem, že Kunvald je místem, kde lidé 
drží při sobě a váží si budoucích 
generací. Největší poděkování patří 
Petře Zářecké a starostce městysu 
Daniele Bolečkové. 

Děkujeme Vám!

Šárka Junková

V lednu a únoru oslaví významné 
životní jubileum tito občané 
městyse Kunvald:
24. 02.  Paďourová Marie  88 let
26. 02.  Hrabáčková Vlasta  88 let
14. 02.  Müllerová Věra   87 let
17. 02.  Prausová Marie   84 let
24. 02.  Hynková Dagmar  84 let
08. 01.  Břízová Lidmila   83 let
03. 01.  Korejtková Soběslava  80 let
18. 02.  Štumpf Eduard   75 let
11. 01.  Dudek Miroslav   70 let
23. 01.  Křen Miroslav   70 let
20. 02.  Jurčanová Zdenka  70 let
05. 01.  Prachařová Dana  50 let
12. 01.  Vágner Miroslav   50 let

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Vítáme nově narozené občánky:

22. 10.  Amálie Lyerová
06. 12.  Ema Mehdiyev

Srdečně gratulujeme!

Uvádíme pouze ty jubilanty, kteří ke zveřejnění dali 
písemný souhlas.

Vzpomínáme na spoluobčany, 
kteří odešli z našich řad:
07. 11.  Divíšková Marie
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Informace ke zveřejňování životních 
jubileí a dalších významných výročí

Životní jubilea jsou v Kunvaldském 
poledníku zveřejňována vždy se souhlasem 
jubilantů, kteří dali svůj písemný souhlas 
a který je uložen na Úřadě městyse Kunvald. 

Pokud by se kdokoliv z občanů rozhodl 
svůj souhlas změnit a nechtěl, aby jeho 
jméno bylo zveřejněno ve Společenské rub-
rice, a nebo naopak, kdo nedal svůj souhlas 
a rozhodl se svoje další výročí nechat otisk-
nout v Poledníku, je třeba vždy kontaktovat 
úřad městyse a provést změnu písemného 
souhlasu. Jinak je totiž předpokládáno, 
že souhlasíte s dalším následným uveřejně-
ním svého životního jubilea v tomto pořadí: 
50, 60, 70, 75, 80, 81 a každý další násle-
dující rok. 

Kdo by rád měl uveřejněnou gratulaci  
ke stříbrné, zlaté a diamantové svatbě, 
prosím kontaktujte opět úřad městyse, 
neboť údaje o uzavřených sňatcích 
nejsou úplné, a proto nedojde k uveřej-
nění. Podobné je to i u našich nejmenších 
občánků. Pokud rodiče nahlásí miminko 
na úřadě městyse sami a brzo po naro-
zení, můžeme jeho narození včas zveřejnit 
v Poledníku. Pokud špatně funguje i agen-
tura JPP (jedna paní povídala), tak se bohu-
žel stane to, že se dozvíme o novém občán-
kovi až z Centrální evidence občanů. Touto 
cestou se omlouváme všem rodičům,  
které jsme neoslovili s nabídkou Společen-
ské rubriky Poledníku.

Děkujeme všem kunvaldským jubilan-
tům za jejich pochopení, trpělivost a přijetí, 
se kterým se vždy u Vás setkáme a přejeme 
Vám a všem občanům Kunvaldu vše NEJ 
do toho nového roku 2025.

Eva Müllerová, Petra Zářecká  
a Jura Stuchlík.

Tradiční podzimní výstava: Kouzlo  
starých pohlednic

V letošním roce se v naší obci opět 
uskutečnila tradiční podzimní výstava, 
která přinesla pohled na Kunvald 
a blízké okolí skrze staré pohlednice.

Mnozí z návštěvníků si s nostalgií pro-
hlíželi kousky historie, jež nám umožnily 
znovu se ponořit do dob, kdy byly pohled-
nice nejen způsobem, jak sdílet se členy 
rodiny či přáteli nejnovější zprávy, umě-
leckými díly, která zachycovala život v naší 
obci, ale třeba i reklamním předmětem.

Pohlednice byly na výstavě rozdě-
leny do místopisných celků, takže bylo 
možné sledovat např. rozvoj centra 
Kunvaldu, proměny některých domů  
či si připomenout zaniklé objekty.

Výstavu doplnil svou sbírkou starých 
pohlednic a obrazů Kunvaldu i pan Martin 
Mihulka a návštěvníci mohli také obdivo-
vat, případně si i zakoupit, ručně pletené 
a háčkované výrobky paní Lenky Kuběnové  
(roz. Hommerové).

Ráda bych tímto poděkovala pořa-
dateli výstavy Obecnímu úřadu a všem, 
kteří se na přípravách a organizaci podí-
leli, konkrétně paní starostce Daniele 
Bolečkové, Ing. Janě Trejtnarové a Petře 
Zářecké. Poděkování patří i Sokolu Kun-
vald za zapůjčení sálu.

Jsem ráda, že jsem se mohla podě-
lit o část své sbírky pohlednic a zároveň 
vzpomenout na společné chvíle, které 
jsme nad ní s taťkou strávili. I on by byl 
jistě rád, že pohlednice shlédlo během tří 
dnů více jak 200 návštěvníků.

Daniela Krejsová 

Zahájení výstavy – foto Jana Trejtnarová
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Historická fotografie – kunvaldští divadelníci – poskytla Daniela Krejsová 

ROZHOVORY POLEDNÍKU

U příležitosti státního vyznamenání Mons. Josefa Suchára jsme měli příležitost 
setkat se s ním osobně, a poslechnout si celý příběh této mimořádné události.

Otec Josef na besedě s kunvaldskými farníky – foto poskytla Anežka Flekrová
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Vydali se do kostela s celou ochran-
kou vojenským krokem a já sem jim se 
svými průduškami jen tak tak stačil. V kos-
tele mě pan prezident moc mile překvapil. 
Bylo tam několik lidí a každého, kdo za ním 
přišel, jestli se s ním vyfotí, velice ochotně 
přijal a vyfotil se s ním. 

Dole u Proroka byly děti z naší speci-
ální školy, které zde byly týden „na táboře“. 
Zeptal sem se, jestli by je nešel pozdravit. 
Ty měly takovou radost!! Fotily se s ním 
a překřikovaly se, že ho mají rády a je pro 
ně borec. Tady vznikla fotka, jak má náš 
Jára položenou hlavu na prezidentově 
rameni (smích).

Pivo nedostali, protože byli na motor-
kách. Ale dali jsme si Chmelenku (chme-
lová limonáda) a pivo dostali s sebou.

Všechny formality s udílením cen pro-
bíhají v utajení, až do oficiálního vyhlá-
šení prezidentem republiky. Nejlepší 
byl kancléř hradu. Když se pak ptal, zda  
se to podařilo utajit, řekl sem mu. Víte co, 
Neratov je taková malá vesnička. A když 
tam přijdou tři dopisy z prezidentské kan-
celáře s razítkem prezidenta, … ty lidi 
nejsou úplně blbí (smích).

Jel jste do Prahy sám, nebo Vás někdo 
doprovázel?

Do Prahy jsem nejel sám. Vezl mě můj 
bratr, který byl zrovna v Neratově. Zpátky 
jsem jel sám.

Na udílení vyznamenání mně doprová-
zely sestry. Dělaly mi dohled, abych tam 
nedělal lumpárny (smích). 

Spolu s Vámi byli vyznamenáni 
voj. veteráni, vědci, architekti, zpěváci 
a spousta dalších. Měl jste možnost se 
s nimi poznat blíž mimo hlavní přenos?

Hlavně to bylo před tím, když jsme 
čekali, než to vypukne. Mluvil jsem s Marií 
Rottrovou. Co bylo pro mne silné, byl 
mladý kluk, voják. Vrátil se z Afganistánu 
po velice vážném úrazu. Měl takové zra-
nění, kde byl v podstatě zázrak, že přežil. 
Byl na vozíku s doprovodem hradní stráže. 
Když nám říkali, že při předávání vyzna-

Otče Josefe, 28. 10. 2024 jste převzal 
z rukou prezidenta republiky státní vyzna-
menání řádu TGM 4. třídy za obnovení 
poutního místa Neratov a založení Sdru-
žení, které se stará o postižené a znevý-
hodněné děti. 

Nejprve, prosím, přijměte srdečné 
blahopřání k Vašemu vyznamenání 
a povězte, jak se to vlastně všechno 
stalo? Tušil jste, že se pan prezident 
o Vaší práci zajímá?

S panem prezidentem jsem se v Praze 
neviděl poprvé. Mluvili jsme spolu, když tu 
jel na motorkách a stavoval se v Neratově. 

Před lety jsem dostal vyznamenání  
ze senátu, právě za tohle, a tak jsem 
myslel, že to tím končí.

Ale pak jsem se dozvěděl, že to tak není.
Ten výběr kandidátů na vyznamenání 

je složitý a dlouhý proces.  Návrh jde nej-
dřív z parlamentu do senátu, podle toho, 
kdo vás navrhuje. Pak to jde přes komise, 
které to musí schválit. Je to asi kolem 500 
lidí, kteří jsou navrženi a ty návrhy jdou 
k prezidentovi, které on pak vybírá. Letos 
to bylo 50 lidí.

Ono je problém, že mediálně 
se to dostane ven, kdo je navržen. Mně 
se to loni stalo taky. Lidi mně chodili gra-
tulovat, a pak jsem nebyl vybrán. S tím 
souvisely otázky proč? Proč jsem to nedo-
stal? Co se stalo? Bylo to nepříjemné 
to vysvětlovat. Protože jsem nic nevěděl.

Je to dost úzké síto z těch asi 500 
návrhů. Letos mě to nechávalo chladným, 
protože se to opakovalo. To, že mě vybral, 
bylo pro mě překvapení.

Jak tady byl prezident naposledy 
na motorkách, to byla sranda. Zrovna 
jsem ležel pod bagrem, ruce ,,zaprasené“ 
od prasklé hadice, a přišla za mnou paní 
z kanceláře, že volal hejtman, že za půl 
hodiny přijede prezident, jestli ho přijmu. 
Letěl jsem se převléct a uvítal je na dolním 
parkovišti. 

Návštěva byla velice milá. Při-
jeli na parkoviště a prezident říkal: 
,,Já to tady znám, několikrát sem tu byl.“
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menání vozíčkáři nemusí stát, tak on ne, 
za každou cenu chtěl stát. My jsme čekali, 
že musí každou chvíli spadnout. Nohy ho 
téměř nenesly. Ale stejně při předávání stál 
a tekly z něho čůrky potu. Tam bylo vidět, 
jaké hodnoty a zásady mají tihle vojáci. 
Opravdu všechna čest. Když mu pomohli 
si sednout zpět do vozíku, poděkoval 
hradní stráži, stojící za ním, za pomoc. Nic 
nebral jako samozřejmost. 

Ještě před zahájením celé slavnosti nás 
vedli hlavním schodištěm a chodbou. A na 
stěnách visely obrazy lodí. Mně samotnému 
se to líbilo, lodě mám rád, ale říkal jsem si, 
proč zrovna lodě? Copak jsme námořní 
velmoc? (smích). Pak nás vedli do víta-
cího salonku. Tam jsem viděl cedulky, kdo 
je vlastně všechno mezi vyznamenanými. 
Některá jména jsem znal, ale ne podle obli-
čeje. Tady měl proslov pan prezident. Řekl 
nám, že je nám velmi vděčný, že jsme byli 
ochotní přijít na hrad a převzít vyzname-
nání z jeho rukou. Je si velmi vědom toho, 
jak to bylo minulá léta. Mnoho lidí, kterých  
si velmi váží, si to vyznamenání nevzali, buď 
proto, že nechtěli být spojováni s tou spo-
lečností, nebo nechtěli převzít vyzname-
nání z rukou, koho si nevážili. A že se bude 
snažit žít tak, abychom se nestyděli vzít  
si to vyznamenání z jeho rukou. A to jsem  
si říkal, všechna čest. 

Jak je to s řády. Některé se udílejí, 
jiné propůjčují. Jaký je mezi nimi rozdíl?

Řády jsou vyšší formou vyznamenání. 
Propůjčují se občanům ČR a udělují se těm, 
kteří nejsou občany ČR. Po úmrtí nositele 
řádu – občana ČR – se insignie řádu vrací 
kanceláři prezidenta. Po úmrtí osoby vyzna-
menané medailí, nebo úmrtí nositele řádu 
– který není občanem ČR, zůstávají insignie 
vyznamenání a listiny pozůstalým. Po spá-
chání trestného činu může soud uložit trest 
vrácení čestných titulů a vyznamenání.

Nejvyšší je Řád Bílého lva, pro ty, kteří 
se zvlášť vynikajícím způsobem zasloužili 
o ČR. Druhý nejvyšší je Řád Tomáše Gar-
rigue Masaryka za zásluhy o rozvoj demo-
kracie, humanity a lidská práva. Dále jsou 
medaile za zásluhy, hrdinství, a další.

Dostal jsem otázku, které vyzna-
menání je pro mě nejdůležitější. Všech 
vyznamenání si vážím.

Je to ocenění práce, která v Neratově je.  
Ale spíš než já, by ocenění měli dostat 
ostatní, kteří se na tom všem podílí. 

Jaké plány máte v příštích letech?
Doufám, že žádné vyznamenání 

(smích). Potřeboval bych nový bagr. 
Ty moje dosavadní hračky – bagry jsou už 
v letech a potřeboval bych, aby fungovaly, 
a ne abych je pořád opravoval.

Takže bych je rád prodal a za to koupil 
novější. Ale jsou to opravdu drahé záležitosti.

Na radě jsme probírali, co nás čeká příští 
rok. A vyhlídky nejsou moc optimistické.  
Se zvednutím minimální mzdy nás nemine 
zvednutí osobních nákladů, na které 
si samozřejmě musíme vydělat. V našem 
případě to znamená vydělat si o milion víc.

Další, co budeme realizovat, je nový 
obchod vedle baráčku na návsi, halu pro 
techniku a mašiny, a v kostele dáváme 
dohromady varhany. 

Sháníme práce pro klienty typu vánoč-
ních dárků pro různé instituce, ale je 
to v dnešní době velice těžké. Konkurence 
je obrovská.

Máme kolem 300 zaměstnanců.  Z toho 
170 se zdravotním postižením. Je to dost 
velký hukot, aby se to dalo vše dohromady 
a měli jsme pro ně práci.

V tom je ten smysl, resocializovat lidi se 
zdravotním postižením. Zařadit je do společ-
nosti, dát jim práci a smysl žití. Jsem na ně 
pyšný, když vidím jejich výrobky a lidi, kteří 
si ty výrobky kupují a mají z nich radost.

Podle vzoru papeže Františka je důle-
žité vyjít z kostela ven a žít s těmi lidmi. Dát 
jim možnost zapojit se a vytvořit platformu, 
na které my se domluvíme. Žít evangelium 
přirozeně každodenním životem.

Otče Josefe, moc Vám děkujeme 
za Váš čas a že jste k nám přijel. Byl 
to velice příjemný večer plný krásných 
slov, myšlenek a humoru. Přejeme Vám 
hodně zdraví a ať se Vám a celému Sdru-
žení daří v další práci. 

Ptala se a pro KP sestavila Anežka Flekrová
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Vážení čtenáři Kunvaldského poledníku,
pokud jste někdy při výročích, osla-

vách či při konání Dne otevřených dveří 
v naší škole nahlédli do školních kronik, 
asi jste zjistili, že na jejich podrobnější pro-
čtení byste potřebovali mnohem více času.

Proto vám chceme pravidelně přiná-
šet alespoň malý výběr z toho, co pro nás 
zaznamenali učitelé, kteří považovali vzdě-
lávání v prostředí rodné obce za pevný 
základ pro vytváření kladného vztahu 
k vlasti a k lidem i pro dobrou budoucnost 
každého. A vybírat je opravdu z čeho!

Zápisy ve školních kronikách a pamět-
ních knihách nám nesdělují pouze údaje 
týkající se školy, ale dozvídáme se mnohé 
jiné zajímavosti, protože dění ve škole bylo 
vždy těsně spjato s životem celé vesnice.

Nejprve společně nahlédneme 
do Pamětní knihy obecné školy 
v Kunvaldě. Mimo jiné vypovídá o udá-
lostech přesně před sto lety, tedy o škol-
ním roce 1924 - 1925.

Bohuslava Matyášová st.

Školní rok 1924 – 1925
Dějiny školy

Počátek školního roku byl 1. září 
a konec 27. června.

Nově ustanoveni: Karel Kaše, defini-
tivní učitel v Čermné, okresu lanškroun-
ského, jmenován zástupcem řídícího uči-
tele v Kunvaldě od 1. září 1924, definitivním 
říd. uč. v Kunvaldě s platností od 1. února 
1925. Vynesení 17./12.24, čís. II./A 3.421/1 
ai 1924, č. z. r. š. 126.914.

František Jirásek, správce šk. v Kame-
nici u Užhorodu zas. jmenován zastup. 
učitelem v Kunvaldě od 1. září 1924, defi-
nitivním uč. s platností od 1. února 1925. 
Vynesení 25./11.24, č. II./A 3.419 ai 1924 
z. š. r. 94.643 ai 1924.

Marie Petříková, absolventka uč. 
ústavu v Litomyšli, jmenována zastup. 

učitelem v Kunvaldě od 1. září 1924. Dne 
1. listopadu 1924 ustanovena zastup. uč. 
v Písečné, protože spojeny 1. + 2. třída.

Karel Doleček, zastup. říd. uč. v Pas-
tvinách, nastupuje své def. místo učitele 
v Kunvaldě 1. února 1924.

Rudolf Stárek, zastup. učitel v Nekoři, 
jmenován zastup. uč. v Kunvaldě od  
1. září 1924.  

Vojtěch Vencl zůstal v Kunvaldě zast. uč.
Odešli: Jaroslav Beran, zastup. uč. 

a Josef Resl, def. uč. do Nekoře.
Definitivně ustanoveni v Kunvaldě: 

Josef Friedl, zast. uč. v Kyšperku, usta-
noven def. uč. v Kunvaldě od 1. prosince 
1924 z. š. r. č. II./A 3.418 ai 24 č. 94.645.

Anna Kalousová, zast. uč. občan. šk. 
v Kyšperku, ustanovena def. uč. v Kun-
valdě s platností od 1. prosince 1924.

Anna Kubová, def. uč. ž. r. pr. a dom. 
nauk, působí v Kunvaldě hlavně ve 3 odď. 
12 týden. hodin, v Pastvinách 1 odď.  
6 hod. Zahrnuto jest po 1 hod. paličkování. 
Započítává se 8 hod. cesty, celkem 26 hod. 
týdně. Obvod pro vyuč. ž. r. pr. v Kunvaldě 
a Pastvinách z. š. r. 11./4.24dIII.A 941/16 
ai 24

d. z. š. r. 34.716.
Učitelé náboženství jako loni.
Žactvo IV. + V. třídy přihlášeno 

k „Dorostu čsksl. Červeného kříže“.
Žactvu vařily polévky od 1. ledna 1925 

do 30. dubna 1925 dívky Lidové hospo-
dářské školy v místě za dozoru paní. Státní 
subvence činila 1485 Kč.
Oslavy

Žižkovy oslavy zúčastnily se dítky 
III., IV., V. třídy pařádané v Žamberku 
pro žáky celého okresu. Význam národ-
ního bojovníka Jana Žižky z hradu 
Trocnova a Kalicha názorně objas-
nili Jos. Kubias, říd. uč. ze Sobkovic 
a zemský inspektor škol. Jos. Chýna dne  
11. října 1924.

ZE STARÝCH KUNVALDSKÝCH KRONIK
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Jubilea 10letého vzniku „Českoslo-
venské Družiny“ vzpomenuto ve třídách  
28. září a rozdány letáky „Na úsvitě čsl. 
samostatnosti“.

V den úmrtí 15. listopadu a v den 
narození 28. března arciučitele národů 
Jana Amose Komenského vysvětlil dět-
ství a život u jeho památníku říd. učitel 
a se žáky porovnával vyhnanství a lásku 
k národu s našimi legiemi.

Žáci naší školy, za vedení třídních uči-
telů, přispěli dne 7. března k důstojné 
oslavě 75. narozenin p. presidenta T. G. 
Masaryka dle svých schopností. Nezapo-
mněli ani jeho předchůdce J. A. Komen-
ského, jehož pomník i místo oslavy 
„Sokolovnu“ věnci z jehličnatých větviček 
a státními prapory ozdobili. Po proslovu 
říd. učitele blahopřeje tatíčkovi Mirek za I. 
třídu, za II. Štefková; ze III. třídy Vendelín 
volá přítomné k čestnému slibu a dodr-
žení jeho splnění za všech obětí. O Masary-
kovi přednášel kol. Fr. Jirásek. Přednáška  
uložena v archivu. Žactvo IV. a V. třídy 
vzdává dík „Osvoboditeli národa“ pro-
vedením slavnostní scény „Na úsvitě“ 
od Jar. Hlouška, kterou si samo zvo-
lilo. S dětinskou úctou a vážností dospě-
lých vedlo posluchače z Moravského pole 
k Lipanům, Bílé hoře, k Blaníku, Zborovu 
a zpět do osvobozené vlasti k drahému 
presidentu. Dětem i občanům slzy radosti 
třpytily se v očích, když dětské paže sklá-
něly prapory se lvem a kalichem na důkaz 
vděčnosti a lásky ke svému tatíčkovi. 
A když Růža Vaňková chvějícím se hlasem 
dívčím promlouvala k obrazu „Osvobodi-
tele“ slovy J. S. Machara „jako psanec šel 
jsi v dál ...“, kanuly vlahé slzy všem. Roz-
dána publikace T. G. Masaryka.

Prohlášení samostatnosti 28. října 
oslaveno v sokolovně. Přednášel říd. 
učitel. Dítky školní přednášely básně 
a sborově zpívaly. Připomenuta deklarace 
„Sloven. Nár. Rady“.

Dne 3. května ve „Svátek matek“ 
promluveno o vznešeném úkolu matky 
v rodině, o nevyčerpatelné lásce k dětem 
a dětem osvětleno tak, proč matičce 
náleží velká úcta nás všech.

Přednášky „Masarykovy ligy“ v Žam-
berku „O tuberkulose“ zúčastnily se žáci 
IV. + V. třídy 27. května.

Dne 12. června jelo 100 dětí IV. + 
V. třídy s třídními uč. a kol. A. Kubovou 
do Adersbachu a Teplic.

Dětský den 21. června. Hold státní 
vlajce a presidentu Masarykovi.

Besídky s rodiči 22. března, účast 75 
občanů. Říd. uč. připomíná účel, kol. Dole-
ček vysvětluje látku učebnou občan. n., 
ruč. př. výchov., tělesné výchovy, kol. Jirá-
sek restrikci škol (tříd).

Druhá besídka 19. dubna. Výchova 
dětí před povinnou docház. škol. referuje 
říd. uč., 8letá docház. škol. - kol. Jirásek. 
(50 obč.)

Ukončení škol. roku za spoluúčasti 
rodičů. (30 obč.) 27. června.

Žáci IV. + V. sehráli dětskou divadelní 
hru „Zlatá nit“ 24. května.

Presidium z. š. r. 20. října 1924 
č. 5748 ai 1924 nařídilo od 1. listo-
padu vyučovati dítky I. + II. tř. jedním 
učitelem podle nezměněných osnov 
a vésti dvoje úřední knihy. Tato pře-
chodná úprava odvolána výnosem z. š. r.  
8. ledna 1925, č. 8833 ai 24 a tř. rozdě-
leny.

Učebné osnovy pro všechny třídy 
vypracovány a schváleny okr. v. š. dne  
3. ledna 1925 č. 2527.

Zdravotní stav žactva uspokojivý.
Lidová škola hospodářská

Při obecné škole povoleno zříditi „Lido-
vou hospodářskou školu“ okr. v. šk. dnem 
1. listopadu 1924, č. 2.167 a tím číslem 
schválena učebná osnova. Škola povolena 
min. zemědělství č. 15.240 I.b.1925.

Učitelé z Podkarpatské Rusi konali 
studijní cestu na okr. žamberský 
a všechny tři sekce zavítaly do Kun-
valdu a to: 8. + 20. května, 4. června. 
Učitelé (vždy 12) byli přítomni vyu-
čování ve všech třídách. Naslouchali 
všem předmětům dle rozvrhu hodin 
a besídce zpěvu a tělesné výchovy 
v tělocvičně. Uvítáni byli členy obec-
ního představenstva, místní školní 
rady a učitelského sboru.
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Vedoucí výpravy byli plně spokojeni 
s vnitřní prací naší i po stránce výpravy 
a výzdoby budovy školy - třebas staré. 
Okresní výbor škol. v Žamberku dne  
29. června 1925, č. 1.180 děkuje učitel-
stvu za všechnu přízeň i pozornost a oběti, 
kterými přispělo tak ochotně k úplnému 
zdaru zájezdu.
Inspekce

Dne 9. června, přesně v 8 hodin, 
navštívil školu okresní školní inspektor 
pan Josef Štěch ze Žamberka a vykonal 
inspekci ve všech třídách k úplné spoko-
jenosti. Děkuje sboru za vykonanou práci 
upravením sbírek v kabinetě a správci 
školy za založení všech úředních knih.

Rodičům školních dětí za úpravu 
vnější vzdal pan inspektor srdečný dík i za 
náklad peněžitý při prvé exkursi učitelů 
z Podkarpatské Rusi přímo a nepřítom-
ným upřímný vzkaz díků.

Osobně projevil ženě říd. učitele Miluši 
Kašové, milé překvapení, které ochotně 
připravila školním dětem svého rodiště, 
vymalováním pěti tříd a chodeb. Olejový 
nátěr hražen z darů a občany.

Zkušenosti z občanské nauky a výchovy 
zapsány jsou v konferenčním protokolu 
z 19. června 1925. Jednotlivá hesla jsou 
prakticky prožívána: „Pomáhej!“, „Spoř!“ 
Žáci šetří peníze a ukládají do spořitelny 
místní a žamberské. Z tohoto peněžního 
ústavu dostali všichni žáci spořitelní knížky 
s vkladem 1 Kč. a propuštění po 14 letech 
vyplacení kuponu na 4 Kč.

Do místní školní rady zvoleni 1. září 1924 
Karel Kaše, říd. uč. a Frat. Jirásek, dif. uč.  
za odešlé členy uč. sboru.
Ohně

V srpnu 16. shořelo stavení Albíny 
Adamcové provd. Krčmářové a za rok  
22. srpna vyhořel J. Štefek v Kunačicích.
Povodně

Povodně řádily tři: 6. května o 5. hod. 
odpoledne do 7 hodin, která ztrhala ornici 
v hluboké brázdy, břehy potoka nově zre-
gulovaného u silnice po dole, vnikla do sta-

vení, tkalcovny 30 cm výšky, 28. července 
a 3. srpna 1925.

Všichni členové sboru učitelského 
zúčastnili se jednodenního kursu tělo-
výchovného, pořádaného minister-
stvem školství a zdravotnictví. Referent 
zem. inspektor těles. výchovy Švácha.

V dubnu byli přítomni na výstavě učeb-
ných pomůcek a zdravotnické v červnu 
v Hradci Králové.

V červnu navštívili okresní, živnosten-
skou výstavu v Žamberku.
Památné dni, hlavní prázdniny, vysvěd-
čení

Národní shromáždění republiky Čes-
koslovenské vydalo zákon 3. dubna 1925 
o svátcích a památných dnech, V.VII. 
str.119: §1. Posavadní předpisy o svátcích 
platí s výhradou §4 napříště pro tyto dny: 
1. + 6. leden, Nanebevstoupení Páně (týden 
před svatoduš. svátky), Božího těla (týden 
po svatoduš. sv.), 29. červen, 15. srpen,  
1. listopad, 8. prosinec a 25. prosinec.

§2. Památnými dny jsou: 5. červenec, 28. 
září, 6. červenec, 1. květen a 28. říjen jakožto 
státní svátek podle zákona ze 14./10.1919  
č. 555.

§3. Pro den 28. října platí veškerá usta-
novení o nedělích.

§4. Pro ostatní památné dni jakož i pro 
dny v §u1 platí předpisy o nedělích, pokud 
jde počítání lhůt, a dále vztahují se na ně 
ustanovení o klidu nedělním, pokud jde 
o veřejné úřady, ústavy, školy.

Školní rok a hlavní prázdniny (výnos 
min. šk. 12./6.25V.VII. min. str. 220):

1.) Školní rok počíná na všech školách  
1. září a končí 31. srpna.

2.) Hlavní prázdniny trvají od 29. června 
do 31. srpna; v letech, kdy 28. června při-
padne na neděli, počnou 28. a když 1. září 
je neděle, skončí se dnem 1. září.

3.) Čtvrtletní zprávy škol. na obec. šk. 
vydávají se žákům za prvé až třetí čtvrt-
letí 15. listopadu, 31. ledna, 15. dubna 
v posled. hodině vyučovací. Připadne-
li neděle, vydají se zprávy v sobotu, při-
padne-li 15. duben do velikonoč. prázd-
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nin, vydají se před prázdninami, za čtvrté 
čtvrtletí 28. resp. 27. června.
Dni prázdna ve školním roce:

1. Neděle
2. Svátky a památné dni rep. Čsl. §1+2 

zák.3./4.25
3. Den 2. listopadu; je-li 2. neb 4. neděle,  

je také 3. listopadu prázdno.
4. Vánoční prázdniny od. 23. prosince 

do 2. ledna včetně. Je-li 22. prosince pon-
dělí, počínají již 21. prosince.

5. Velikonoční prázdniny od Květné 
neděle do středy po velikonoční neděli 
včetně.
Žactvo

Počet žactva přijatého do školy počát-
kem roku 1924-25 jest 172, během roku 
přistoupili 2 žáci, celkový počet 174. 
Náboženské vyznání žáků: řím. kat. 147 = 
85,46 %, jinověrců 25 = 14,54 %.
Docházka školní za celý rok:

Žáků 172/174, půldnů vůbec 63.127, 
nezameš. 61.198 = 96,94 %, oml. 1.894 =  
3 %, neomluv. 35 = 0,06 %.

Čtenářů IV. + V. tř. bylo 65 + 38 = 103, 
vypůjček knih 524 + 294 = 818, průměr 
na jednoho žáka 8 knih ročně.
Dary

Z daru 100 Kč inž. Bureše koupeny 
časopisy do IV. + V. tř. a to: Vzkříšení, Otčina  
(2 výtisky), Malý čtenář, 10 výtisků Jan 
Žižka z Trocnova a Kalicha a Úsvit.

České a zemské komisi pro péči 
o mládež zasláno 86,85 Kč.

Žádost o zřízení menšinové školy 
občanské odložena dle přání pana Josefa 
Keprty, člena zemské rady školní v Praze, 
na příhodnější dobu.
Učitelé

Sbor učitelský konal svědomitě kul-
turní poslání mezi lidem. Členové sboru 
přednesli 40 proslovů na besídkách 
s rodiči, na oslavách národních pořáda-
ných v místě spolky nepolitickými a osvě-
tovou komisí, zvláště v měsíčních besíd-
kách jednoty Sokola.

Mimo to přednášeli učitelé dobrovolně 
po pět zimních měsíců, 18 hodin týdně, 
mládeži 14 - 21leté v Lidové škole hospo-
dářské.

Třídní učitelé sami vypracovali četné 
diagramy k vyučování. V první třídě velkou 
a malou abecedu tiskací i psanou ke čtení, 
desítkové a stovkové počitadlo pro I. + II. 
třídu, když byly spojeny. Ve druhé třídě 
1 diagram k věcnému učení a dva k vyu-
čování mluvnici a pravopisu. V ostatních 
třídách četná hesla k občanské nauce 
a výchově.
Občané

Zájem chudého lidu zemědělského 
o školu národní jest náležitý, což patrno 
z pilné docházky mládeže a z ochoty, 
se kterou občané opatřují věcný náklad 
v obnosu 18.000 Kč ročně, platí 550 % 
přirážek a umořují 237.573 Kč dluhů. 
Místní školní rada opatřuje všem žákům 
potřeby a knihy školní. Městys Kunvald 
s 1.850 obyvateli má poměrně vyspělý 
život spolkový, má i krásnou soko-
lovnu, kampeličku, 2 družstevní mlé-
kárny, hospodářský spolek (krám) poštu 
a letos zřízený telefon v srpnu 1925,  
ale jinak jest to velmi chudá obec horská. 
Větších rolníků jen několik, ostatní 
samí drobní, velmi drobní domkáři 
nebo dělníci - bezzemci, tkalci, ale hůř, 
že nemají se kde a na čem obživit! Před 
válkou si většina obyvatelstva vypomá-
hala sezonními pracemi (v cukrovaru,  
na žních) v sousedním německém Prusku 
(Prajsku), ba i v Rakousku. Dnes tento 
pramen pomoci vůbec vyschl a náhrady 
za něj není.

Nejvíce ještě může pomoci veřejná 
správa podniky regulačními potoka 
a komunikačními.

Lidé dobrého srdce mají tu příležitost 
pomoci radou i činem!

Zdar v započatém díle lásky, bratrství 
a svornosti!

Podepsáni: Karel Kaše, řídící učitel 
a Josef Štěch, okresní inspektor školní
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Olomoucká pouť očima farníka
Kdo by nechtěl spojit příjemné s uži-

tečným? Právě to se povedlo farní-
kům z Kunvaldu, Rokytnice v Orlických 
horách, Pastvin, Klášterce nad Orlicí 
a Českých Petrovic, kteří se 16. listopadu 
vydali na pouť do krásné Olomouce. A jak 
se nám tento výlet líbil? Přečtěte si násle-
dující reportáž.  

Olomouc, město s bohatou historií 
a duchovním životem, se stalo cílem letošní 
farní pouti. Průvodcem nám byl duchovní 
správce farností, P. Jakub Brabenec, který 
se s námi ochotně podělil o vzpomínky 
na svá studentská léta v tomto městě.

Po příjezdu jsme se vydali na pro-
cházku městem, během níž jsme si pro-
hlédli Arcibiskupský palác, kostel P. Marie 
Sněžné, kostel sv. Michala, kapli sv. Jana 
Sarkandra a prošli jsme Lomenou galerií. 
Také jsme se zúčastnili mše svaté v kos-
tele Zvěstování Páně, kterou celebro-
val sám P. Brabenec. Po mši svaté jsme  
se podívali na Olomoucký orloj. 

Následný rozchod jsme využili k obědu 
v místní restauraci. Po obědě jsme si pro-
hlédli Arcibiskupské muzeum a kostel  
sv. Václava. 

Vrcholem dne byla návštěva Sva-
tého Kopečku, na který nás vyvezl náš 
autobus, kde díky milým spolucestu-
jícím kolovaly různé pochutiny i teku-
tiny    . Díky milé a ochotné průvodkyni 
jsme se dozvěděli mnoho zajímavostí 
o tomto poutním místě. Po vyčerpávající 
prohlídce jsme se občerstvili v Restau-
raci U Macků, kde jsme si pochutnali 
na výborné večeři. Pak už nás pan řidič 
bezpečně dovezl až domů.

Celá pouť byla pro nás velkým zážitkem. 
Děkujeme Kubovi za organizaci tohoto 

výletu a všem, kteří se na něm podíleli.
Těšíme se na další společné akce.

Lída a Tomáš Vymetálkovi

Dýňohraní v kostele
O tom, že se dají dlabat dýně nejen 

na Halloween se přesvědčily děti ze dru-
žiny naší školy. Jedno odpoledne jsem  
je pozvala do kostela, kde na ně čekaly dýně 
a květiny. Úkolem dětí bylo vydlabat z dýní 
vázy a naaranžovat do nich květiny. Děti  
se pustily do práce a výsledkem byly 
netradiční podzimní dekorace, které zdo-
bily presbytář kostela až do adventu. 

Po vyrábění děti samozřejmě zajímal 
také interiér celého kostela, a hlavně kos-
telní varhany, proto jsme se s paní vycho-
vatelkou domluvily, že se příště sejdeme 
na kůru a zazpíváme si koledy. Naše 
vánoční hudební setkání se uskutečnilo 
v polovině prosince.

Marta Gregušová

Kunvaldští farníci v Olomouci – foto Tomáš Vymetálek

Dýňohraní v kostele – foto Marta Gregušová

OKÉNKO FARNOSTI

)
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Tříkrálová sbírka 2025
Letos navštíví vaše domovy tříkráloví 

koledníci ve dnech 10. 1. - 12. 1. 2025. 
Jsme rádi, že je ze strany dětí o sbírku 
velký zájem, proto jsou některé skupinky 
dokonce čtyřčlenné. 

Přejeme dětem i jejich doprovodům 
příjemnou obchůzku a mnoho radosti, 
kterou Vám při návštěvě předají.

Marta Gregušová

Misijní hostina
Ještě dáme na talíř řízky z termohrnce 

a hostina může začít. 
Misijní neděle je každoročně velkým 

dnem pro nás všechny děti, které v Misij-
ních klubkách pracujeme celý rok. Tento-
krát jsme u této příležitosti pro všechny 
v kostele připravily různé dobroty (slané 
šneky, jednohubky, buchty, koláče a také 
řízky a zeleninový salát).  

Rok 2024 byl pro Myslivecký spolek 
Kunvald obdobím plným výzev, ale i úspě-
chů, které jsme společně zvládli. Naše čin-
nost byla zaměřena na ochranu přírody, 
péči o zvěř, udržování mysliveckých tradic 
a spolupráci s místními spolky.

V letošním roce se podařilo zrealizo-
vat pořízení dronu s termovizí, který nám 
usnadní práci při vyhledávání mláďat 
v době senosečí. O tom ale podrobněji  
až bude dron využit v praxi.

Jedním z našich hlavních úkolů bylo 
zajištění kvalitní péče o zvěř v honitbě. Při-
krmování zvěře v zimních měsících, inten-
zivní lov prasete divokého, kvůli zame-
zení škod na zemědělských plodinách. Ale 

Misijí hostina - foto poskytli Vymetálkovi

S něčím nám trochu pomohli dospělí,  
ale například řízky jsme se učily připravovat  
ve škole na kroužku vaření, takže jsme si  
je doma jen zopakovaly.

Lenka Vymetálková 

i zmíněné vyhledávání a následná záchrana 
mláďat před jistou smrtí v žacích strojích.

Rok 2024 byl velice bohatý na spo-
lečenské akce. Do kulturního dění v obci 
se snažíme zapojovat i my. V únoru se 
naše myšlenky ubíraly k pořádání „Mysli-
veckého plesu“ a v létě k již tradiční udá-
losti, a to přípravám na „Loučení s létem“. 
Odezva od veřejnosti nás nadále motivuje 
v činnosti pokračovat.

Chtěli bychom vás co nejsrdečněji 
pozvat na další ročník mysliveckého 
plesu, který se uskuteční 25. ledna 2025. 
Těšit se opět můžete na bohatou tom-
bolu, skvělou zábavu a vynikající zvěřino-
vou kuchyň.

Z ČINNOSTI KUNVALDSKÝCH 
SPOLKŮ - ORGANIZACÍ - JEDNOTLIVCŮ

VÝROČÍ MĚSÍCE, KTERÉ STOJÍ ZA TO SI PŘIPOMENOUT 

ROZHOVORY POLEDNÍKU

Myslivecký spolek Kunvald – zhodnocení roku 2024
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ZO ČSV Kunvald
Vážení přátelé,
jak v letošním, tak v nadcházejícím roce 

pro Vás chováme jedny z nejproduktivněj-
ších opylovačů v přírodě. Budeme se snažit, 
aby Vaše úroda na zahradách a polích byla 
s naší pomocí co nejvyšší. Díky finančnímu 
přispění obce jsme v letošním roce mohli 
rozšířit možnosti ošetřování našich svě-
řenkyň což významně přispělo k efektivitě, 
za což děkujeme.

Rádi bychom Vám všem za Základní 
organizaci Českého svazu včelařů Kunvald 
popřáli v novém roce pevné zdraví, mnoho 
štěstí, pozitivní mysl a málo žihadel. 

Jiří Hůlka

V tom našem Ďolíčku padá sníh,
utichly tribuny, píšťalky rozhodčích. 

Přinášíme tedy krátké zhodnocení fotbalo-
vého podzimu AFK Kunvald.

Kunvaldští včelaři – foto poskytl Jiří Hůlka

Ačkoliv se to ještě na jaře nezdálo 
úplně pravděpodobné opět jsme přihlá-
sili tým do 3.třídy okresního přeboru.  
Od začátku srpna do konce října jsme ode-
hráli celkem deset mistrovských utkání.

Stejně jako v životě se někdy dařilo více, 
jindy méně. Nutno říci, že současná úroveň 
hry ve trojce není vůbec špatná a již dávno 
zde neexistuje slabých soupeřů.

Největší rozdíly tvoří fyzická připra-
venost a šíře kádru, ten náš čítá zhruba 
18 jmen, s hrdostí můžeme říci pře-
vážně Kunvaláků. S věkovým průměrem  
33 let však není nouze o zranění, tudíž 
jen zřídkakdy nastupujeme do zápasů 
v ideální a nejsilnější jedenáctce.

Letošní ročník jsme bohužel zahá-
jili sérií tří porážek proti Albrechticím, 
Helvíkovicím a Dolní Čermné, 2:5, 2:6 
a 1:4. Probrali jsme se až doma s Boří-
kovicemi, které jsme vyprovodili 6:1, 
následně jsme smolně prohráli po  
nejlepším venkovním výkonu v Libcha-
vách proti ábéčku 1:2, derby s Klášter-
cem vítěze nenašlo 2:2, v Dolním Třeš-
ňovci a s Tureckem jsme nepřekvapili 
0:5 a 1:7, v Těchoníně jsme prohos-
podařili dvoubrankové vedení a pouze 
remizovali 2:2. V posledním utkání 
s Rudolticemi jsme si trochu spra-
vili chuť výhrou 3:0. Suma sumárum  
8 bodů a deváté místo v tabulce, což 
samozřejmě není úplná sláva, kdo však 
zná souvislosti ten rozumí a chápe. Pro-
stor pro zlepšení tady samozřejmě je.

Naší hlavní snahou není však útočit 
na příčky nejvyšší, ale udržet vůbec 
AFK při životě. Stále totiž věříme, 
že vesnický fotbal má své kouzlo 
a do Kunvaldu neodmyslitelně patří.  
Už jen z úcty k minulosti, našim předchůd-
cům a komunitě jako takové.

Zde je na místě poděkovat za podporu 
Městysu Kunvald, Kunvaldské a.s., Josefu 
Trejtnarovi, Marušce Trejtnarové, Nikole  
Křičenské, Kamilu Šreflovi, Radkovi 
Keprtovi, Pepčovi Trejtnarovi, restauraci 
na Salaši, hasičům Kunvald a hlavně všem 
našim skvělým fanouškům, vážíme si kaž-
dého z vás!

Rádi bychom Vám do nového roku 
2025 popřáli pevné zdraví, mnoho radosti, 
spokojenosti a úspěchů ve všech oblas-
tech Vašeho života.  

Děkujeme za Vaši přízeň a podporu 
a těšíme se na setkání v roce 2025.

S pozdravem „Lovu a myslivosti zdar“.
Za Myslivecký spolek Kunvald

Karel Junk ml. – místopředseda
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AFK Kunvald – foto poskytl Aleš Trejtnar

Zároveň přejeme krásné Vánoce 
a hodně štěstí do nového roku.

Tak zase na jaře v Ďolíčku, budeme 
bojovat za AFK i za vás…

Aleš Trejtnar

Krásný den
Dovolte mi krátké ohlédnutí za čin-

ností výjezdové jednotky městyse Kun-
vald. V letošním roce naše jednotka 
vyjížděla celkem ke 21 nahlášeným udá-
lostem. Ve třech případech se jednalo 
o hlášení požáru, zbytek byla technická 
nebo ostatní pomoc. 

Zúčastnili jsme se taktéž dvou cvi-
čení, kde jsme mohli prověřit naši 
techniku a připravenost.

Na jaře jsme s velkou radostí přivítali 
novou členku, a to konkrétně novou cis-
ternu Tatra 815, která nám výborně slouží 
a pomáhá při zásazích. Práce s touto 
moderní a odpovídající technikou se oproti 
původní nedá vůbec srovnávat. 

V letošním roce jsme se navíc potý-
kali s povodňovou situací, která zahrno-
vala jeden výjezd trvající 3 dny, kdy během 

těchto dní jsme řešili několik situací a moni-
torovali hladinu vodních toků s neustálou 
kontrolou česel na horní retenční nádrži, 
tak aby voda, která přitékala z lesů a nesla 
s sebou spoustu větví a dalšího, neucpala 
propustě a nedošlo k přetečení. Pak už  
by hladina potoka nebyla pod kontrolou.  

I vybavení a ošacení se nám posu-
nulo na lepší úroveň a u výjezdů máme 
věci, které potřebujeme, ale zároveň 
nás i chrání, aby se každý člen jednotky 
z výjezdu vždy vrátil v pořádku. 

Často si to lidé neuvědomují, ale je 
to nebezpečná práce, za kterou nikdo 
z členů výjezdové jednotky není nijak 
placen a dělá jí dobrovolně ve svém 
volném čase, aby pomohl druhým. 

Je potřeba poděkovat všem, kteří nás 
v loňském roce podpořili, ať už příspěv-
kem do sbírky nebo zakoupením našeho 
kalendáře. Finanční prostředky z těchto 
akcí půjdou na podporu pořízení cis-
terny a dalšího potřebného vybavení. 
Děkujeme i našemu zřizovateli, Městysi 
Kunvald, který jednotku financuje a neu-
stále podporuje tak, aby byla plně akce-
schopná a připravená. 

Dovolte mi, abych touto cestou podě-
koval i všem členům jednotky za jejich 
dosavadní práci a ochotu. Velice si vážím 
jejich času, který vynakládají na úkor 
svého osobního. 

Mnoho štěstí a zdraví přeji do nadchá-
zejícího roku všem a doufám, že se budeme 
potkávat při lepších příležitostech, než  
tak, aby byla potřeba naše technika. 

Za JPO Kunvald, Matouš Paďour      
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Sokolský půlmaratón
Za krásného počasí v sobotu 19. října 

uspořádal Sokol Kunvald již 11. ročník 
Sokolského půlmaratónu. Na start se 
tentokrát postavilo 37 mužů a 7 žen. 
V mužské kategorii v závěrečném finiši 
porazil Radek Hübl z lanškrounského 
Runsportu časem 1:22:16 o pouhou vte-
řinu Martina Moravce, vítěze kategorie nad  
40 let, z ústeckého Vencl týmu. Třetí 
doběhl s mírným odstupem Jiří Stejs-
kal. V kategorii nad 50 let zvítězil Tomáš 
Kyncl. V nejstarší kategorii Kunvald 
reprezentoval Jiří Jindra.

V ženách si vítězství vybojovala 
Kateřina Colburn z Rychnova nad Kněž-
nou v čase 1:31:27, která současně 
zvítězila v kategorii nad 35 let. Pora-
zila naši Barboru Novákovou. Třetí 
místo obsadila Aneta Čípová z Isca-
rexu Česká Třebová, vítězka kategorie 
mladších žen.

Čtvrtmaratón se odehrál v režii kun-
valdských sokolů. V mužské katego-
rii zvítězil Eduard Štumpf v čase 45:05, 
v ženské Petra Fořtová v čase 52:20.

Děkuji všem pořadatelům za to, 
že připravili závodníkům výborné pro-
středí, a závodníkům za bojovné výkony 
na náročné trati.

Za TJ Sokol Kunvald napsal Roman Hodek.

Sokolský půlmaraton 2024 - 
koloběžky

Poslední 7. závod Českého koloběžko-
vého poháru v Kunvaldu 19. října uzavřel 
výjimečnou sezónu. V sobotu se na startu  
půlmaratonu sešlo celkem 19 závodníků 
a 13 závodnic. Závod byl náročný nejen 
svým převýšením, ale také díky tech-
nickým sjezdům a záludným zatáčkám.  
Po celou dobu přálo pěkné počasí, a tak 
rozhodovala aktuální připravenost jed-
notlivých závodníků.

Mezi muži šlo o boj generací. O první 
místo spolu zápolili zkušený, čtyřná-
sobný vítěz závodu veterán Radek Maix-
ner (Koloběžci Pardubice) a mladičký 
kadet Filip Krečmer (Kostka Rio). Radek, 
který vedl většinu závodu, Filipa nese-
třásl a ten ho v závěru předjel a zajistil 
si pro sebe první vítězství v ČKP. Sou-
časně se tak stal historicky nejmladším 
vítězem tohoto závodu a dost možná 
i všech závodů ČKP. Třetí místo si s pře-
hledem pohlídal mistr Polska Dominik 
Koc (Sokol Kunvald).

Závod žen ovládla Petra Fořtová (Sokol 
Kunvald) před druhou Zuzanou Hrdon-
kovou (PSP klub koloběhu Plzeň) a třetí 
Barborou Novákovou (Sokol Kunvald). 
Nutno podotknout, že Petra s Barborou 
si jako součást rozcvičky střihly předchá-
zející vytrvalostní běžecký závod na 10 km, 
respektive 21 km.

Dobrou náladu a slavnostní předávání 
cen pak zpestřil v kroji sokola ustrojený 
předseda Martin Mihulka.

Autor Patrik Krečmer, foto Marian Přibyl

Na závěr přejeme všem Sokolům 
i jejich příznivcům co nejlepší vykročení 
do nového, občanského i sportovního 
roku a děkujeme sponzorům a donátorům 
za významnou podporu naší činnosti.

TJ Sokol Kunvald

Kunvaldský půlmaraton
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Skauti Kunvald – foto poskytla Anna Kopecká

Skautská činnost v Kunvaldu 
Od letošního září proběhlo již něko-

lik schůzek našich kunvaldských skautů 
a skautek. Schůzky probíhají každé úterý 
mezi 15:30 - 17:00 na faře. 

Mimo schůzek, na kterých se hrou 
učíme různým dovednostem, tak jsme 
zažili i první přespávačku s jednodenní 
výpravou do Ameriky. 

Naší poslední aktivitou byla výroba 
adventního věnce, který byl posvěcen 
na 1. adventní mši a ponechán v kostele 
sv. Jiří v Kunvaldu. 

Mimo jiné bychom rádi poděkovali 
místní farnosti za podporu a za poskytnutí 
prostor pro naši činnost. Máme v plánu 
mnoho dalších aktivit a těšíme se na další 
skautské zážitky v následujícím roce. 

Za kunvaldské skauty a skautky Vám 
přejeme krásné a poklidné Vánoce a vše 
dobré v novém roce 2025. 

Jan Vágner, Anna Kopecká

Kunvaldští zástupci na aténském 
maratonu

Pověst a tradice maratonského běhu 
sahá do 490 let př.n.l., kdy aténský voják 
běžel zvěstovat zprávu výhře Atéňanů nad 
Peršany z města Maraton do Atén. Běžel 
s výstrojí bez občerstvovacích stanic 
a moderních bot, zprávu sdělil a vyčerpá-
ním zemřel. 

Od té doby uplynulo mnoho sta-
letí, ale tato událost se tak vryla do histo-
rie, že i dnes se běží maraton na počest 
tohoto vojáka každý rok, nejen z Mara-
tonu do Atén, ale i po dalších mnoha 
místech po celém světě. Dokonce jeden 
z těch, který nejvíce chytne za srdce,  
je pražský maraton, protože se vybíhá 
s tóny Smetanovy Vltavy a to i zkuše-
ným borcům a borkám tečou slzy dojetí 
po tvářích. Slzy dojetí tečou i v místě, kde 
maraton vznikl, v Řecku. Trasa Maraton – 
Atény je lemována obrovským množstvím 
fanoušků, kteří fandí, tleskají a podporují 
úplně všechny závodníky. Cíl je v olym-
pijském stadionu, snu každého maratón-
ského běžce. 

A Kunvald, malá víska v podhůří Orlic-
kých hor, vyslal na tento běh 9. a 10. lis-
topadu 2024 dokonce 4 zástupce! Denisu 
a Alisu Novákovy, Barču Novákovou a Jiřího 
Jindru. Celý víkend je organizátory běžecky 
zaměřen, jak pro maraton 42,195 m,  
tak půlmaraton a dále 5 a 10 km trasy. 

Mladé dívky Novákovy se se svou 
maminkou Barčou, za vydatné podpory 
tatínka Davida, nejprve zúčastnily 5 km 
běhu s úžasnou atmosférou v cíli na olym-
pijském stadionu. Aliska a Deniska úspěšně 
doběhly a reprezentovaly Atletiku Žamberk. 

Alisa a Denisa maraton - foto poskytla Monika Jindrová
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Druhý den Barča a Jirka vyrazili ran-
ními autobusy do Maratonu, aby se vydali 
na 42 km dlouhou trasu, dnes už lemova-
nou občerstvovacími zastávkami a první 
pomocí za nádherného slunečného počasí. 

Bára Nováková maraton - foto poskytla Monika Jindrová

Jiří Jindra maraton - foto poskytla Monika Jindrová

Kunvaldští fanoušci se všemi dal-
šími nadšenci z celého světa vyhlíželi 
naše zástupce před cílem, aby je pod-
pořili do posledních metrů. K tomu jim 
pomáhali aténští občané, kteří maratonem 
ve městě doslova žijí a fandí každému, 
kdo probíhá. „Bravo, bravo, bravo! Barča 
Novis, Barča Novis! Bravo, bravo, bravo! 
Šedej vlk, Šedej vlk!“ Znělo jednohlasně 
probíhajícím kunvalákům. 

Ti doběhli fantasticky! Barča za TJ 
Sokol Kunvald doběhla jako 21. žena 
světa a celkově 372! A Jirka za spolek 
SouSedíme dokázal, že 62 roků je houby 
věk a doběhl na 5 678 místě z celkového 
počtu 21 000 účastníků. 

Děkujeme Vám za reprezentaci 
a vaše tréninky, které věnujete svému 
sportu! Jsme na Vás pyšní, že v tabulce 
výsledků účastníků je poprvé za historii 
„v Mekce“ maratonského běhu zapsán 
Kunvald, jako rodiště našich běžců.

Monika Jindrová

Strašidelná stezka aneb dobro-
družství plné napětí a odvahy

Dne 25. října 2024 uspořádal spolek 
SouSedíme jedinečnou akci, která roz-
hodně nebyla pro slabé povahy - Stra-
šidelnou stezku! Děti i dospělí se mohli 
vydat na dobrodružnou trasu okolo Krej-
sova kopce plnou těch nejstrašidelněj-
ších bytostí.

Na stezce čekala na návštěvníky řada 
děsivých překvapení. Tříhlavý drak chr-
lící opravdový oheň, smrtka s kosou stře-
žící temné zákoutí, zombie s roztrhanými 
oděvy, zlověstné čarodějnice mísící své 
lektvary, temní havrani kroužící nad hla-
vami a pekelní čerti připravení unést ty nej-
odvážnější.

Zvláště děsivou zastávkou byla stra-
šidelná pitevna, kde ti nejodolnější mohli 
spatřit děsivé výjevy, a hostina kostlivců, 
kteří jakoby vyskočili přímo z historic-
kých filmů.
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Po zdolání všech nástrah čekalo 
na účastníky malé občerstvení a k pro-
deji byly i speciální "protistrašidlové 
sušenky", které každému dodaly trochu 
odvahy a navrátily úsměv na tváře.

Velké poděkování patří všem, kteří 
se na tak úžasné akci podíleli. Nejprve 
obrovský dík patří všem strašidlům, kteří 
svým úžasným výkonem vytvořili neza-
pomenutelnou atmosféru. Děkujeme také 
obětavým průvodcům, kteří děti dopro-
vázeli po celé stezce a starali se o jejich 
bezpečnost. V neposlední řadě patří velký 
dík všem pomocníkům na startu, kteří 
organizovali dopravu, starali se o občer-
stvení a o všechny příchozí návštěvníky.

Všichni si tak mohli užít nezapome-
nutelný večer plný dobrodružství, strachu 
a legrace.

Anna Dlabková

Halloweenská stezka očima 
teenagera

25. října 2024 se konala halloween-
ská stezka na dolním Kunvaldě. Přišlo 
se na ni podívat hodně lidí. A my jsme 
u toho nemohli chybět. Moji dva mladší 
bráchové, mamka a já. A musím uznat, 
že jsme si to všichni moc užili a odešli se 
krásnými vzpomínkami.

Jak pro starší, já a brácha (15 a 13 let), 
tak i pro menší (můj nejmladší brácha  
9 let) i nejmenší děti, které byly školko-
vého věku, to byl neskutečný zážitek. 
Atmosféra na této stezce byla úžasná.

Strašidelná stezka- foto poskytla Anna Dlabková

Tajemno se střídalo se zábavou 
a souhra všech účinkujících byla taky 
perfektní. Každá zastávka nás pobavila, 
ale i trochu vystrašila. Ano i pro mě jako 
pro teenagera byla stezka částečně straši-
delná, což hodnotím jako velké plus. Děti 
v mém věku si totiž myslí, že halloween-
ská stezka už není nic pro ně. Organi-
zátorům na dolním Kunvaldě se to ale 
povedlo, a tato "stezka odvahy" byla udě-
laná perfektně pro všechny věkové kate-
gorie. Moc se mi líbil i nápad, že každá 
skupina měla svého průvodce. Byli jsme 
tak ve správný čas na správném sta-
novišti a strašáci, smrťáci, čaroděj-
nice, mrtvé nevěsty, šílený doktor, čerti, 
pohostinní kostlivci a další pekelná stvo-
ření se na nás mohla dobře připravit. 

I délka stezky se nám velmi líbila. 
Bylo to necelých 6 kilometrů. Krásně 
jsme se prošli, a i malé děti to díky 
zábavným zastávkám dobře zvládly.  
Co hodnotím jako neskutečně povedené,  
je strašidelná výzdoba celé stezky. Krom 
"děsivých" postav, které nám na každém 
stanovišti odehrály strašidelnou, ale 

Marcela, Max a Matouš Hálovi na stezce - foto Marek Hála
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Rozsvěcení stromečku u hasičárny - foto poskytla Eliška

i zábavnou scénku, jsme potkávali 
důmyslně propracované kulisy, které 
navozovaly tu správnou halloweenskou 
atmosféru. To muselo dát neskuteč-
nou práci a ti lidé, kteří to chystali, tomu 
museli věnovat hodně času. 

Stezka byla na každém rohu osvět-
lená nádherně vydlabanými dýněmi  
se svíčkami, a to krásně podpořilo atmo-
sféru tohoto večera. No prostě krásně 
strávený večer s hodně zábavou a špet-
kou strachu.  Bylo to celé krásně stra-
šidelné a my za to moc děkujeme. Už  
se těšíme na další!  

Marek Hála a bráchové Matouš 
s Maxem a mamkou Marcelou. 

Rozsvěcení stromečku u hasičárny
Vážení přátelé,
chtěla bych se ještě jednou vrátit 

ke zdařilé akci, kterou bylo Rozsvěcení 
stromečku před hasičárnou. Vystoupení 
dětí ze základní a mateřské školy i hasič-

ského kroužku bylo odměněno potles-
kem jejich nejbližších a návštěvníků. 
Ani pan farář Jakub Brabenec nezů-
stal pozadu a svým vtipným proslovem 
všechny okolo sebe rozesmál.

Paní starostka Daniela Bolečková 
si zveršovala svoji řeč a popřála všem 
to nej... do nového roku. Dále musím 
pochválit jarmark. MO zahrádkářů se za své 
výrobky nemusela stydět. Prodej byl pestrý. 
Od věnců, svícnů, upečených sladkých 
dobrot až po domácí mošty, vaječný koňak 
a léčivou kombuchu. 

Byla vyhlášena soutěž o nejchutnější 
štrúdl. Vyhrála ho Klaudie Weiglová žákyně 
druhé třídy, která se jako jediná soutěže 
zúčastnila.

O pohoštění a přípravu celé akce  
se postarali hasiči a hasičky. Městys Kun-
vald financoval koledy pro děti a suroviny 
na pohoštění. Strom nám darovali man-
želé Josef a Bronislava Paďourovi. Příští 
rozsvěcení už budeme strojit malého ben-
jamína. Letos se podařilo zasadit stříbrný 
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Rozsvícení stromečku - foto poskytla Anna Dlabková

Vánoční atmosféra rozzářila dolní 
Kunvald - tradiční rozsvícení stro-
mečku přilákalo desítky místních

Navzdory nepříznivému počasí se 
v sobotu večer sešly desítky kunvaldských 
obyvatel, aby společně přivítali vánoční 
čas tradičním rozsvícením stromečku. 
I přes deštivé počasí vyrazilo okolo sedm-
desáti nadšenců na slavnostní procházku 
kolem Krejsova kopce, která byla plná svá-
teční nálady a vzájemného setkávání.

Akce začala procházkou kolem 
kopce, během které místní společně 
koledami za doprovodu kytary Jardy 
Flekra rozsvítili vánoční stromečky 
u sousedů. Symbolický pochod vyvr-
cholil u kapličky, kde byl slavnostně 
rozsvícen vánoční strom. 

U stromečku se sešlo ještě více míst-
ních než během pochodu. Děti měly 
obzvláštní radost – každý malý účast-
ník dostal malý dárek, který rozzářil jejich 
tváře. I když počasí nebylo úplně příznivé, 
panovala mezi přítomnými skvělá nálada 
plná sounáležitosti a vánočního ducha.

Po slavnostním rozsvícení se všichni 
přesunuli do nedaleké myslivecké chaty. 
Zde čekalo na účastníky příjemné občer-
stvení a voňavé domácí polévky, které 
příjemně zahřály a umocnily sváteční 
atmosféru setkání.

Jedinou drobnou kaňkou na jinak pří-
jemné akci byla skutečnost, že se kunvaláci 
mohli dívat do kapličky jen skrze zamče-
nou mříž, protože úřad městyse nedovo-
lil kapličku otevřít, což mrzelo nejednoho 
návštěvníka toužícího po chvilce klidu 
a rozjímání.

I přes tento drobný nedostatek 
můžeme hodnotit letošní rozsvícení 
vánočního stromečku v dolním Kunvaldě 
jako velmi zdařilou akci, která dokázala 
místní komunitu spojit a nastartovat  
tu pravou vánoční atmosféru.

Anna Dlabková

smrk, pořízený od zahradníka Martina 
Svobody.

Co na závěr. Poděkování všem, kteří  
se ve svém volném čase věnují bohulibé 
činnosti a rozdávají radost druhým. Chtěla 
bych všem popřát krásné vánoční svátky 
a v novém roce hodně zdraví a úspěchů.

Eliška SDH Kunvald 
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Šachy
V sezoně 2024-2025 se šachisté z Kunvaldu účastní bojů v Krajském přeboru II 

východ a Krajské soutěže východ, kde máme dokonce 3 týmy. V krajském přeboru II 
východ nás pro letošní sezonu opět na první šachovnici posílil navrátivší se matador 
Jaroslav Buráň.

Pořadí družstev krajské soutěži východ po 4. odehraném kole

Pořadí družstev v krajském přeboru II po 5. odehraném kole:

Ing. Petr Vymetálek
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